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Анна ХМЕЛЬНИЦЬКА, студентка п’ятого курсу
медичного факультету. Стор. 5
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ПСИХОЛОГІЧНА
ПІДТРИМКА ВІД
ВИСОКОКЛАСНИХ
ФАХІВЦІВ
Понад пів року мину-

ло, як у нашому уні-
верситеті створили
Центр ментального
здоров’я. Незважаючи
на свій юний вік, він
став гарною підтрим-
кою для тих, кому не-
обхідна психологічна
опора. Її ж у нинішні
часи війни потребує чимало людей.
Новостворений центр є ще й гарним
майданчиком для волонтерства,
часті гості тут викладачі та сту-
денти вишу, учасники громадської
організації «Мій світ».

ЛЮДЯНІСТЬ, НАУКА ТА
ПАТРІОТИЗМ
Вечір спогадів розпочали символічно

– з духовного гімну «Боже великий єди-
ний» у виконанні університетського хору.
Ця пісня глибоко передала патріо-
тичний дух професора, який завжди
вболівав за Україну. Донька Яросла-
ва Івановича – Наталія Гонська уро-
чисто запалила свічку пам’яті, дода-
ючи заходу особливої щемливості.
Ректор ТНМУ, заслужений діяч на-

уки і техніки України, доктор медич-
них наук, професор Михайло Корда
поділився своїми спогадами. Він зга-
дав першу зустріч з Ярославом Івано-
вичем, коли був його аспірантом.

«Пригадую наше знайомство. Я
тоді навчався на шостому курсі, це був
1987 рік. Професор Михайло Андрей-
чин привів мене у кабінет до Яросла-
ва Івановича як потенційного аспі-
ранта кафедри. Ярослав Іванович
дуже зрадів, адже вже звертався у на-
уковий відділ з проханням, щоб дали
йому аспіранта. Радо зустрів, роз-
повів, чим займається кафедра. І так
ми з Ярославом Івановичем працю-
вали пліч-о-пліч 29 років. Спершу він
був керівником однієї дисертації,
потім консультантом, зрештою, ми
були колегами. Професор Гонський
був водночас вимогливий викладач,
блискучий лектор. Пригадую період,
коли Ярослав Іванович написав один
з перших україномовних підручників «Біо-
хімія людини». Студенти донині черпа-
ють з цієї книги мудрість і знання. Ярос-
лав Іванович горів науковою роботою. Він
дуже радів, коли бачив, як на кафедрі всі
працювали, були увімкнені всі апарати,
як панувала наукова метушня», – под-
ілився своїми думками Михайло Корда.
Наталія Гонська, донька професора,

розповіла про батька як про люблячо-
го сім’янина та великого патріота. «Мій
батько все життя прожив у любові до
своєї сім’ї, країни та науки. Він завжди
залишався романтиком, який бачив
прекрасне навіть у найменших речах.

РОБИТЬ ДЛЯ СВОЄЇ
КРАЇНИ ВСЕ, ЩО МОЖЕ,
– ЛІКУЄ, ДОБРОДІЄ,
ЗАРЯТОВУЄ
Відбулася цере-

монія нагороджен-
ня переможців кон-
курсу  «Людина
року-2024». Особ-
ливо приємно, що у
списку лавреатів
– доцентка кафед-
ри дитячих хвороб
з дитячою хірур-
гією ТНМУ, волон-
терка, голова Тер-
нопільського осе-
редку Всеукраїнського громадського
об’єднання «Медики Майдану» Тама-
ра Воронцова.

ÑËÀÂÅÒÍ²

ІМ’Я, ЯКЕ ЗБЕРІГАЄТЬСЯ
У СЕРЦЯХ

ВЕЧІР ПАМ’ЯТІ
ПРОФЕСОРА ЯРОСЛАВА ГОНСЬКОГО

У стінах Тернопільського національного медичного університету
відбувся вечір пам’яті, присвячений видатному біохіміку, доктору
медичних наук, професорові та колишньому завідувачу кафедри біохімії
Ярославу Івановичу Гонському. Цьогоріч йому могло б виповнитися 95
років. Захід, організований колективом кафедри медичної біохімії,
зібрав студентів, викладачів, колег, а також вихованців професора,
які продовжують його наукову справу.

Його патріотизм був відчутний у кожно-
му кроці, навіть у рішенні вступати до
інституту у вишиванці», — поділилася
пані Наталія.
Цікаво, що у студентські роки Ярослав

Гонський блискуче склав усі іспити, але

через свою патріотичну символіку не був
одразу зарахований до інституту. Втім, це
не зупинило його на шляху до науки.
Після служби в армії він вступив до ме-
дичного закладу, що стало початком його
славетної кар’єри.

«Тато зростав у селянській сім’ї, дуже
шкодував свою маму, яка була круглою
сиротою, неграмотною, родина видала
її заміж у 14 років за заможного селя-
нина, мого діда. Вони прожили в мирі
та спокої все життя. Любові до своєї краї-
ни, великому патріотизму Ярослав
Гонський завдячує своєму батькові.

(Продовження на стор. 2)

Свічку пам’яті про свого батька – професо-
ра Ярослава Гонського запалює Наталія
ГОНСЬКА



2ÑËÀÂÅÒÍ²
¹ 4 (621)

21 ëþòîãî 2025 ðîêó

Редактор  Г. ШОТ
Творчий колектив: Л. ЛУКАЩУК,

З. ТЕРЕЩЕНКО

Комп’ютерний набір і верстка:
С. ДОРОШ

Адреса  редакції:
46001,
м. Тернопіль,
майдан Волі, 1,
тел. 52-80-09; 43-49-56
E-mail hazeta.univer@gmail.com

Газета виходить
двічі на місяць

українською мовою.
Обсяг – 2,5 друк. арк.
Наклад – 1000 прим.
Замовлення № 31

Газету набрано, зверстано,
віддруковано у Тернопіль-
ському національному мед-
університеті  ім. І.Я. Горба-
чевського МОЗ України.
46001, м. Тернопіль,
майдан Волі, 1.

R30-03952

Засновник:
Тернопільський

національний медуніверситет
ім. І.Я. Горбачевського

МОЗ України
Індекс 23292

Видавець:
Тернопільський
національний медичний
університет
ім. І.Я. Горбачевського
МОЗ України

За точність
викладених фактів
відповідає автор.

Редакція не завжди
поділяє позицію

авторів публікацій.

ЗАХОДЬТЕ НА НАШ САЙТ: WWW.MEDYCHNA-AKADEMIA.TDMU.EDU.UA ТА НА СТОРІНКУ У FACEBOOK

Мій дід знав німецьку та
польську мови, іврит, умів гово-
рити по-угорськи. В його домі
завжди було людно, збиралося
чимало інтелігенції, представ-
ників «Просвіти». Тож мій бать-
ко зростав у цьому освітньому
середовищі. Якось підкреслив,
що схоже виховання було й у
Івана Горбачевського», – наго-
лосила пані Наталія.
До розповіді долучилися син

професора Ігор Гонський та
онук Юлій, які перебувають за
кордоном, але продовжують
наукову спадщину Ярослава Іва-
новича. Ігор Гонський наголо-
сив на важливості засад свого
батька: чесності, працьовитості
та прагненні до знань. Онук
Юлій пригадав, як дідусь навчав
його людяності, а також раціо-
нальному мисленню. Дідусеві
настанови допомагають моло-
дому науковцю досягати постав-
лених цілей.
Чимало теплих слів прозвуча-

ло від колег і вихованців профе-

сора. Професорка, колишня
завідувачка кафедри фармако-
логії Івано-Франківського націо-
нального медичного університе-
ту Ярослава Гудивок, професор,
колишній завідувач кафедри су-
динної хірургії Івано-Франківсь-

ІМ’Я, ЯКЕ ЗБЕРІГАЄТЬСЯ У СЕРЦЯХ
ВЕЧІР ПАМ’ЯТІ ПРОФЕСОРА ЯРОСЛАВА ГОНСЬКОГО

кого національного медичного
університету Степан Геник, зас-
лужений діяч науки і техніки Ук-
раїни, професорка, завідувачка
кафедри біологічної та медич-
ної хімії імені академіка Г.О.
Бабенка Ганна Ерстенюк, про-
фесор, доктор біологічних наук,
почесний професор ТНМУ Ми-
хайло Калинський поділили-
ся історіями про дружбу, нау-
кові здобутки та непересічний
педагогічний талант Яросла-
ва Івановича. Завідувачка ка-
федри медичної біохімії
ТНМУ Світлана Підручна та
перша завучка кафедри Лю-
бов Рубіна згадували його як
вимогливого, але справедли-
вого керівника, який надихав
своїх колег і студентів на нові
звершення.
Особливо пам’ятними були

спогади про те, як професор
Гонський наполягав на висо-
ких стандартах у викладанні
та науці. Він був ініціатором
проведення унікальних нау-
кових експериментів і завж-
ди мотивував студентів знахо-
дити нові підходи до дослі-
джень. «Його лабораторія
завжди кипіла роботою, і це
був приклад для всіх нас», –

згадувала професорка Світла-
на Підручна.
Випускник ТНМУ, пластичний

хірург, засновник Valikhnovski
Surgery Institute Ростислав Валіх-
новський з трепетом згадував
лекції професора: «Його лекції

(Закінчення. Поч. на стор. 1)

були неймовірно захопливими.
Він не лише передавав знання,
але й вміння мислити критич-
но, знаходити істину в найск-
ладніших питаннях». Пан Рос-
тислав також підкреслив, що
завдяки професорові Гонсько-
му багато студентів обрали шлях
науковця.

Цікавим був виступ проректо-
ра з наукової роботи ТНМУ, док-
тора біологічних наук, професо-
ра Івана Кліща. Іван Миколайо-
вич, розповідаючи про їхнє
знайомство  з професором
Гонським, наголосив на його

Ректор ТНМУ, професор Михайло
КОРДА: «З професором Яросла-
вом Гонським працювали пліч-о-
пліч 29 років»

Перша завучка кафедри Любов
РУБІНА згадували професора
Ярослава Гонського як вимогливо-
го, але справедливого керівника

Проректор з наукової роботи
ТНМУ, професор Іван КЛІЩ наго-
лосив на тонкому почутті гумору
професора Ярослава Гонського

Спогадами про професора Ярос-
лава Гонського ділиться завіду-
вачка кафедри фармації ФПО
ТНМУ, професорка Людмила ФІРА

тонкому почутті гумору, най-
більше вчений любив жарту-
вати й над собою. Як доказ
показав неймовірне відео,
коли у цій же залі Ярослав
Іванович святкував своє 70-
річчя. У приміщенні запану-
вала тиша. З екрана мовив
сам професор, зі своєю щи-
рою усмішкою, теплим сло-
вом. Дуже зворушливо, по-
дячно звертався до своєї дру-
жини, яка незмінно сиділа
поруч і підтримувала його, а
ще – з настановою до май-
бутніх науковців, що потрібно
любити те, що робиш, тоді не-
одмінно буде успіх.
Спогадами також поділи-

лися завідувачка кафедри
фармації ФПО ТНМУ, профе-
сорка Людмила Фіра, доцент-
ка кафедри фармацевтичної хімії
ТНМУ Марія Михалків, кандидат
медичних наук, науковий співро-
бітник університету м. Торонто
Руслан Кубант, доцентка кафед-
ри екології Львівського націо-
нального університету природо-
користування Ірина Соло-
водзінська, доцентка кафед-
ри патологічної фізіології
Львівського національного
медичного університету ім.
Данила Галицького Оксана
Матолінець.
ПОВЕРНУВ
ІЗ ЗАБУТТЯ
Окрім  наукової діяль-

ності, Ярослав Іванович за-
лишив глибокий слід у гро-
мадському житті. Він був
ініціатором присвоєння на-
шому університету імені
Івана Горбачевського, ство-
рення садиби-музею вчено-
го у селі Зарубинці Збаразь-
кої міської громади, органі-
затором «Горбачевських
читань», видав, зокрема,
книги «Іван Горбачевський
у спогадах і листуваннях» і
«Брати Горбачевські». Його

численні публікації досі є дже-
релом натхнення для науковців.
Присутні на вечорі пам’яті

дізналися також про гуманізм
професора: він ніколи не забу-
вав про своїх учнів, допомагав
їм у складних життєвих ситуаці-

ях і завжди прагнув підтримати
їхній розвиток.
Вечір пам’яті Ярослава Івано-

вича Гонського став не лише да-
ниною поваги до великого вчено-
го, але й натхненням для сучас-
них студентів і молодих науковців,

які продовжують його справу. Па-
м’ять про цю людину живе в сер-
цях усіх, хто мав честь знати його
та працювати поруч з ним.

ПАМ’ЯТІ ГЕТЬМАНА
ОЛІФЕРА
ОСТАПОВИЧА
ГОЛУБА-СТЕБЛІВЦЯ
ПРИСВЯЧУЄТЬСЯ

Згадаймо, браття, давнину,
Старих часів життя суворе,

Звитяжну битву не одну
Й поразок непоправне горе.
Йшли предки наші, козаки,
У бій кривавий за свободу.
Безсмертну славу навіки
Здобули нашому народу.

Оліфер Голуб – без прикрас –
З шляхетного Стебліва роду.

Із Конашевичем нераз
Звитяжно повертавсь з

походу.
З Сагайдачного гнізда увись

злетів
Для слави й честі свого роду.

Тому на раді козаків
Отримав булаву як нагороду.

Тверді у нього воля і рука,
Боєць сталевого ґатунку.

Від гострої шаблюки козака
Не було супостатам

порятунку.

Нераз на чайках з козаками
По морю Чорному гуляв.
Від їх шабель щербились

ятагани
І ворог з поля бою утікав.
Шагін-Гірею на підмогу

В борні за ханський трон в
Криму

Із Дорошенком вирушив в
дорогу.

Вісімдесять і три було тоді
йому!

Бій розпочався під Кафою.
І знову шабля все крушила!

Однак наклав Оліфер головою
–

Ворожа куля грудь йому
пробила.

Добре дерево дасть добрий
плід,

Як сказано у мудрому Писанні.
Григорій, внук, за дідом вслід

Бунчужним був він при
гетьмані.

Хоч тіло немічне, та сильний
дух!

І образ чернеця прийнявши,
Він на Афоні заснував наш

скит,
Послушників із козаків собі

набравши.

І «Чорний Вир» отримав назву
скит

Від трьох річок, що виром
об?єднались.

Де зберігався український
манускрипт,

В молитві щиро Богу
поклонялись.

А нині келія Архангелів Святих
Молитвою єднає українців.
Й козацький дух вирує в них

І ми здолаємо ординців.

ÍÀ ÑÒÐÓÍÀÕ ÄÓØ²

Ілля ГЕРАСИМЮК,
професор ТНМУ

Зоряна ТЕРЕЩЕНКО
Світлини авторки

mailto:hazeta.univer@gmail.com
http://www.MEDYCHNA-AKADEMIA.TDMU.EDU.UA
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Представив шанованому това-
риству переможницю конкурсу,
мовлячи добрі слова, медичний
директор Тернопільської місь-
кої лікарні швидкої допомоги,
доцент кафедри медицини ка-
тастроф і військової медицини

Петро Левицький. Він розповів
про здобутки Тамари Воронцо-
вої, її шлях у волонтерство та
поділився власними спогада-
ми. «Сьогодні маю за честь
представити сміливу жінку, в
житті якої є особливе покликан-
ня – допомагати, рятувати,
підтримувати. Незважаючи на
зовнішню тендітність і ніжну
душу, я називаю її «сталевою
жінкою», бо, утримуючи волон-
терський фронт, своїми діями
вона доводить: «Для українсь-
ких жінок немає нічого немож-
ливого».
Тамара Воронцова народи-

лася у Полтаві, але вважає, що
в неї дві малі батьківщини – Тер-
нопіль та Полтавщина. З дитин-
ства цікавилася медициною,
хотіла стати лікарем і водночас
зреалізувати мрію своєї мами.
Але в Тернопільський медич-
ний інститут, який був якраз на-
впроти її будинку, вступила не
одразу. До цього довелося за-

РОБИТЬ ДЛЯ СВОЄЇ КРАЇНИ ВСЕ, ЩО
МОЖЕ, – ЛІКУЄ, ДОБРОДІЄ, ЗАРЯТОВУЄ

24 роки поспіль на Тернопільщині визначають лавре-
атів конкурсу «Людина року». Засновниками цього про-
єкту є громадські організації, як-от спортивно-мис-
тецький та духовний центр «Моя Україна», а також
редакція найстарішої в області газети «Вільне життя
плюс».
Церемонію нагородження переможців конкурсу «Люди-

на року-2024» організували 16 лютого у Збаразькому зам-
ку. Тут в урочистій обстановці статуетку Ніки, па-
м’ятну медаль і свідоцтво лавреата отримали 11 осіб.
Особливо приємно, що у списку нагороджених – доцент-
ка кафедри дитячих хвороб з дитячою хірургією Терно-
пільського національного університету ім. Івана Горба-
чевського, волонтерка, голова Тернопільського осеред-
ку Всеукраїнського громадського об’єднання «Медики
Майдану» Тамара Воронцова.

робляти робочий стаж на відо-
мому в ті часи підприємстві
«Ватра». Після закінчення вишу
отримала спеціальність «Педі-
атрія», вступила та завершила
навчання в клінічній ординатурі,
згодом захистила кандидатсь-

ку дисертацію. З 1994 року пані
Тамара в команді науковців ка-

федри дитячих хвороб з дитя-
чою хірургією Тернопільського

національного медично-
го університету. Її філосо-
фія життя співзвучна з
висловом відомого полі-
тика Джона Кеннеді, який
під час інавгурації сказав:
«Не питай, що твоя краї-
на  може  зробити для
тебе, запитай, що ти мо-
жеш зробити для своєї
країни». От і вона робить
для своєї країни все, що
може – лікує, добродіє,
зарятовує. Її доброчинну
діяльність поділяє чо-
ловік Ігор та син Олексій,
який служив у лавах ЗСУ.
Волонтерський шлях

лавреатки почався з Ре-
волюції Гідності: «Прига-
дую, як зустрів Тамару Во-
ронцову 2013 року, коли
розпочалися протести на
столичному Майдані  й
вона приїхала сюди нада-
вати допомогу пораненим
і хворим, – пригадує Пет-
ро Левицький. – Одним з
місць нашої дислокації

було  приміщення Київської
міської держадміністрації, де

на другому поверсі розташува-
ли медичний пункт. Робота три-
вала цілодобово, але я повсяк-
часно бачив там Тамару Олек-
сандрівну. Чоловікам там тяжко
було, звідки ж у неї тоді брали-
ся сили?».
Восени 2014-го, коли поча-

ла формуватися спільнота во-
лонтерів для добровольчих
бригад і підрозділів ЗСУ, Тама-
ра Воронцова розпочала ак-
тивну діяльність. За всі роки
російсько-української  війни
залишилися найбільш відчай-
душні, ті, для яких підтримка
певних військових підрозділів
чи медичних закладів, є метою
життя.
Активними помічниками у во-

лонтерстві є студенти, яких на-
вчає Тамара Олександрівна.
Перша акція мала назву «Від-
мовся від кави – зігрій бійця», а
згодом було ще багато таких
заходів. Петро Левицький при-
гадує, як Тамару Воронцову об-
рали головою Тернопільського
осередку Всеукраїнського гро-
мадського об’єднання «Медики
Майдану» й вона розширила
обрії своєї волонтерської праці
– налагодила контакти з колиш-

німи одногрупни-
ками, студентами,
які зараз мешка-
ють за кордоном.
Так почала надхо-
дити гуманітарна
допомога  для
фронту та шпи-
талів з різних
країн. «Якось я
побував у її по-
мешканні, а там
повсюди – пакун-
ки з медикамен-
тами, речами для
наших захисників,
які вона разом з
чоловіком сорту-
вала та відправ-
ляла на  фронт.
Часто разом з вій-
ськовими їздила
на позиції нашої
армії та власно-

руч передавала гуманітарні
вантажі військовим».
Від  імені  ректора  Терно-

пільського національного уні-
верситету ім. Івана Горбачевсь-
кого Тамару Воронцову при-
вітав професор Андрій Цвях:
«Тамара Олександрівна фак-
тично заклала підвалини во-
лонтерського руху в нашому
виші, вона є гордістю медуні-
верситету. Великі вітання від
ректора ТНМУ Михайла Михай-
ловича Корди з побажаннями
здоров’я, натхнення та віри у
нашу Перемогу».
А ще Тамара  Воронцова

малює ікони. Цей дар відкрила
у собі не так давно, але вже має
значні успіхи, про які розповів
на урочистостях її творчий на-
ставник – художник, заслуже-
ний майстер народної творчості
України Володимир Шерстій. У
доробку Тамари Олександрівни
нині вже  шість іконописних
робіт.

«Шановне товариство, орга-
нізатори  конкурсу !  Велика
вдячність за те, що ви обдару-
вали мене таким високим зван-
ням. Хочу також подякувати
спонсорам з усього світу, які є
волонтерами вже багато років.
Нинішню нагороду розділяю зі
своїми колегами, студентами,
друзями та родиною, яка зав-
жди у цій справі поруч. Без
мого чоловіка, який з 2014 року
переносив уже  стільки па-
кунків з гуманітарною допомо-
гою, я не знаю, чи впоралася б.
Вдячна небесним покровите-
лям, які дали добро нам на цю
почесну місію та прикривають
своїм омофором. Доки існує
цей  ланцюжок  милосердя ,
добра, наші хлопці живі, а з
ними й ми всі. Україна обов’яз-
ково вистоїть», – мовила у своє-
му подячному слові на цере-
монії нагородження лавреатів
конкурсу «Людина року-2024»
доцентка ТНМУ, волонтерка
Тамара Воронцова.

Лавреатка конкурсу «Людина року-2024» Тамара ВОРОНЦОВА у колі рідних, друзів, колег, які
приїхали на церемонію, щоб її привітати

Переможницю конкурсу «Людина року-2024» Тамару ВОРОНЦОВУ відрекомен-
довує медичний директор Тернопільської міської лікарні швидкої допомоги,
доцент кафедри медицини катастроф і військової медицини Петро ЛЕВИЦЬКИЙ

Іконописець, заслужений майстер народної творчості України Володи-
мир ШЕРСТІЙ вітає переможницю конкурсу «Людина року-2024»
Тамару ВОРОНЦОВУ

Лариса ЛУКАЩУК
Світлини Миколи ШОТА
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Понад пів року минуло, як
у нашому університеті
створили Центр менталь-
ного здоров’я. Незважаючи
на свій юний вік, він став
гарною підтримкою для
тих, кому необхідна психо-
логічна опора. Її ж у нинішні
часи війни потребує чима-
ло людей.
Новостворений центр є

ще й гарним майданчиком
для волонтерства, часті
гості тут викладачі та
студенти вишу, учасники
громадської організації
«Мій світ».

«Похід до психолога – це без-
печно й не так страшно, як дех-
то гадає, – каже Юлія Венгер,
психологиня Центру менталь-
ного здоров’я. – В нас можна
отримати консультацію психіат-
ра, відвідати сеанси психоте-
рапії, а також скористатися по-
слугами психолога».
Висококваліфіковану допо-

могу надають фахівці кафедри
психіатрії, наркології та медич-
ної психології ТНМУ: директор-
ка центру, професорка Олена
Венгер, доцентка Ольга Люта,
психологині Тетяна Гусєва та
Юлія Венгер. Спеціалісти вико-
ристовують різні види психоте-
рапевтичного впливу – індивіду-
альну та групову психотерапію,
сеанси біосугестивної терапії,
терапію з допомогою метафо-
ричних асоціативних карт, арт-

терапію, аромотерапію, лікують
музикою та  малярством . У
центрі є фортепіано й кожен, хто
володіє мистецтвом гри на цьо-
му інструменті, може у такий
спосіб зняти стрес, збалансува-
ти думки та гармонізувати свій
внутрішній світ, поліпшити
настрій. Для покращення пси-
хоемоційного стану використо-
вують каністерапію.
Каністерапія (Canister the-

rapy, від лат. canis – собака) –
метод позитивного фізіореабі-
літаційного та психосоціально-
го впливу на людей, які цього
потребують, через керованих
собак.
На базі Центру ментального

здоров’я діє гурток «Психологі-
чна просвіта», яким керує асис-

тент кафедри психіатрії, нарко-
логії та медичної психології Во-
лодимир Біловус.
Якщо мовити мовою статис-

тики, то з часу створення цент-
ру тут надали 675 консультацій

внутрішньо переміщеним осо-
бам. Чимало військовослуж-
бовців, серед яких є й ті, які пе-
ребувають на лікуванні, отри-
мали тут послуги, молоді люди
із синдромом  Дауна  та  їхні
батьки мали 80 консультацій.
2790 консультацій  провели

фахівці центру для своїх колег-
викладачів і студентів ТНМУ.
Загалом для мешканців Терно-
поля було проведено 765 кон-
сультацій.
Зреалізували фахівці центру й

чимало розмаїтих заходів. Пер-
ший, приурочений Дню захисту
дитини, організували торішньо-
го червня для дітей та молоді.
«Дуже переживали, чи прийдуть
запрошені, бо це й для нас було
вперше, але зала була вщерть
заповнена. Провели цікаві кон-
курси, ігри, розповіли молоді та
їхнім батькам про сучасні мето-
ди психотерапії, тож задоволені
були всі», – розповідає Юлія
Венгер.
Наступною була тематична

зустріч викладачів нашого уні-
верситету – «Група рівних» з
психологами, на якій вони ап-
робували терапію за допомо-
гою метафоричних асоціатив-
них карт, поспілкувалися та

визначили плани на на-
ступні зібрання. Лекцію
«Психічне здоров ’я че-
рез медитацію» та психо-
терапевтичну практику
зорганізував для викла-
дачів і студентів центру
доцент кафедри психі-
атрії, наркології та медич-
ної психології Володи-
мир Білоус.
Присутні могли більше

дізнатися про цей потуж-
ний метод психотерапев-
тичного впливу, визнаний
Всесвітньою організацією
психіатрів як найкращий
для  збереження мен-
тального здоров’я, та по-
практикувати разом  зі
спеціалістом.
Щотижня у Центрі мен-

тального здоров’я відбу-
ваються зустрічі студентів
ТНМУ з психологом, на
яких вони можуть відвер-
то поспілкуватися зі спеці-
алістом, спробувати роз-
маїті психологічні техніки,

аби краще зрозуміти власні
емоції, приховані думки та знай-
ти вирішення внутрішніх кон-
фліктів. У центрі широкий арсе-
нал інструментів психотерапев-
тичного  впливу, тож кожен
обирає те, що йому найбільше
до душі.
Більшість відвідувачів відчу-

ває позитивний ефект від се-
ансів індивідуальної психоте-
рапії. «Це один з найдієвіших
засобів для покращення та збе-
реження психічного здоров’я,
особливо під час війни», – каже
психологиня Юлія Венгер.
Щоденні травматичні події –

стреси, психотравмувальні ситу-
ації нагромаджуються й люди-
на інколи не в змозі самостійно
їх подолати. Психотерапія ж
дуже допомагає впоратися з
цим навантаженням, дає лю-
дині відчуття спокою, внутріш-
нього балансу. Професійний
психотерапевт відкриває лю-
дині простір, в якому вона може
поділитися своїми думками,
страхами, почуттями, отримати
підтримку, а також дієві інстру-
менти, аби подолати всі ці не-
гаразди.
Психотерапія спрямована на

розкриття людини, її потенціа-
лу, допомагає побачити себе та
власні емоції, цінності, сприяє
покращенню здорових стосунків
у суспільстві, а також прийнят-
тю кращих рішень. Психотера-
пія профілактує й різні психічні
негаразди – тривожність, обсе-
сивно-компульсивні розлади,
депресію, які можна виявити на
ранніх етапах і запобігти їхньо-
му розвитку.
Навчають спеціалісти центру

наших студентів і професійних
навичок – методів подолання

психологічної травми, вміння
користуватися інструментами
допомоги пацієнтам з тривож-
ністю.
Гарною підмогою в майбутній

професійній діяльності стануть
знання, що отримали під час
занять гуртка, яким керує до-
цент Володимир Білоус. Під час
заняття на тему «Емоційний
досвід лікаря у контакті із суїци-
дальністю» студенти мали змо-
гу розглянути та апробувати
дієві інструменти допомоги па-
цієнтові із суїцидальними дум-
ками, що з’являються в людей,
які живуть у війні.
Варто зауважити, що всі по-

слуги для відвідувачів центру є
безоплатними завдяки нашому
університету та проєкту Олени
Зеленської «Ти як?», що
свідчить про доступність психо-

логічної допомоги для широко-
го кола людей. Якщо ж є бажан-
ня долучитися до фінансової
підтримки центру, то можна до-
помогти коштами або ж прид-
бавши необхідні речі – аромао-
лію, ручки, олівці чи фарбу для
занять з арт-терапії.
Щодо перспектив, то, як заз-

начила професорка Олена Вен-
гер, у співпраці з кафедрою ме-
дичної реабілітації ТНМУ мають
на меті запроваджувати сучасні
реабілітаційні  техніки для
військових, спортивні заняття,
ЛФК. В арсеналі кафедри є ме-
гасучасний інвентар, зокрема
роботизовані реабілітаційні
комп’ютерні системи Пабло та
Тімо, це надзвичайно новітня
технологія, яку використовують
в європейських реабілітаційних
клініках. Є намір проводити за-
няття з альтернативних методів
лікування, зокрема, танцюваль-
ної терапії, йоги, а також сеан-
си оздоровчого масажу.
Як зазначила у своєму нещо-

давньому інтерв’ю нашому ви-
данню радниця  Прем ’єр-
міністра України, директорка з
розвитку проєктів Координацій-
ного центру з психічного здоро-
в’я Кабінету Міністрів України
Ірина  Микичак:  «Насправді
дуже важливо, що університети
долучаються до розбудови сис-
теми психічного здоров’я й ство-
рюють центри психічного здоро-
в’я. Такий центр діє в ТНМУ зок-

ПСИХОЛОГІЧНА ПІДТРИМКА
ВІД ВИСОКОКЛАСНИХ ФАХІВЦІВ

рема. Щойно цей центр пройде
всі необхідні юридичні механіз-
ми, то зможе отримати кон-
тракт від НСЗУ».
Отож є сподівання, що такі

перспективи розширять обрії
надання психологічної допомо-
ги в Центрі ментального здоро-
в ’я ТНМУ та зроблять її ще
більш доступнішою для наших
краян – ветеранів і військових
ЗСУ, студентів , викладачів,
містян.
Враженнями про Центр мен-

тального здоров’я попросила
поділитися Ірину Боровик – до-
центку кафедри терапії та
сімейної медицини, фасиліта-
торку «Групи рівних» для ме-
дичних освітян ТНМУ:

– «Група рівних» організова-
на понад чотири роки тому й
одним з напрямів нашої діяль-
ності є покращення психологі-
чного стану її учасників – вик-
ладачів нашого університету.
Вже двічі ми побували в Центрі
ментального здоров’я. Коли я
зателефонувала до центру, то
нам одразу призначили зустріч,
і перша комунікація відбулася
торішнього червня. Нас радо

зустріли психологині Юлія та
Ольга. Дуже зацікавила всіх ро-
бота з метафоричними асоціа-
тивними картами. Більшість
спробувала таку практику робо-
ти з підсвідомим уперше, але
вона виявилася дуже цікавою,
менторка допомогла підвести
нас до власних відповідей на
глибинні питання душі, змінити
фокус погляду на проблему, от-
римати позитивне налаштуван-
ня. Після літньої відпустки у
чаті групи з’явилися вже нові
пропозиції та прохання знову
відвідати Центр ментального
здоров’я. Так ми вдруге потра-
пили, але ще й на сеанси біосу-
гестивної терапії, які провела
для нас доцентка Ольга Люта.
Хочу зауважити, що відвідини
цього центру – це щоразу потік
позитивних емоцій, наповнен-
ня внутрішнього ресурсу, акти-
вація  життєвих сил .  На  ці
зустрічі приходять усі учасники
нашої групи, що свідчить про
потребу в такій надзвичайно
професійній підтримці наших
педагогічних працівників. Ат-
мосфера затишку та гармонії,
яку тут створили, дає мож-
ливість якнайкращого розв’я-
зання власних психологічних
проблем, позитивного налаш-
тування, активної комунікації,
тож ми з нетерпінням очікуємо
майбутньої зустрічі».

Лариса ЛУКАЩУК

Професорка Олена ВЕНГЕР (у центрі), доцент Володимир
БІЛОУС (другий ліворуч) з лікарями-інтернами

Ірина БОРОВИК з викладачами ТНМУ – учасниками «Групи
рівних» під час зустрічі в Центрі ментального здоров’я

Заняття з арт-терапії у Центрі ме-
тального здоров’я проводить профе-
сорка Олена ВЕНГЕР
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Буває так, що після спіл-
кування з лікарем відчу-
ваєш, що неодмінно все
буде гаразд, одужаєш, про-
блеми зникнуть, та й, зреш-
тою, світ набуде цілком
іншого забарвлення. Переко-
нана, що в недалекому май-
бутньому саме такою меди-
кинею стане нині студент-
ка п’ятого курсу медичного
факультету Анна Хмель-
ницька. Після спілкування з
нею залишився надзвичайно
теплий, спокійний післяс-
мак. Лише уявіть: дівчина
старанно навчається, спі-
ває, бере участь у волон-
терських проєктах, керує
церковним і дитячим хора-
ми, ще й грає на музичних
інструментах.

– Анно, розкажіть, будь лас-
ка, про себе, як зародилася
мрія стати медикинею?

– Я народилася та виросла у
Тернополі. Навчалася у школі
№22, де моя мама Ірина Михай-
лівна працює завучкою та вик-
ладає біологію, медицину. Час-
тково це теж вплинуло на вибір
майбутньої професії. Тата не
стало, коли мені було 14 років.
А ще у мене дуже співочі бабуся
та світлої пам’яті дідусь. Бабуся
Ганна працювала інженером, а
вийшовши на пенсію, стала ре-
генткою у церкві Преображен-
ня Господнього. Дідусь Михай-
ло був професійним музикан-
том, викладав музику. Тож з
музикою була пов’язана з ран-
нього дитинства.
У дитинстві так склалося, я

змушена була часто відвідувати
стоматолога. У той час дідусь
відвів мене вчитися грати на
сопілці. Я надзвичайно бояла-
ся стоматологів. Тоді ж у мене
зародилася мрія лікувати зуби
діткам. В одній з тернопільсь-
ких газет була публікація про
мене «Мріє лікувати сопілкою».
Тоді я всім розповідала, що
спершу лікуватиму зубки, а тоді,
щоб розвеселити пацієнта, гра-
тиму на сопілці.
Коли прийшов час обирати

майбутню професію, вагалася,
адже задумувалася над тим,
щоб піти маминою стежиною та
стати вчителькою, вабили мене
й мистецтво, зокрема співи, а
ще акторство, бо обожнюю те-
атр. Одначе увімкнувши холод-
ний розум, відкинувши всі «за»
та «проти», правильно розста-
вивши пріоритети, зробила твер-
дий вибір стати лікаркою. І за
п’ять років навчання лише пе-
реконалася  в правильності
власного рішення.

– Ким бачите себе в майбут-
ньому чи обрали вже спец-
іальність?

– Під час вступу до ТНМУ сто-
матологію я відкинула, зробив-
ши вибір у бік лікувальної спра-
ви, вона мені видалася більш

цікавою. Щодо спеціальності ще
остаточно сказати не можу, при-
дивляюся, прислухаюся. Зараз
тяжію до ендокринології. Мож-
ливо, це пов’язано з тим, що
тато хворів на цукровий діабет і
мені хочеться допомагати лю-
дям боротися з такими захво-
рюваннями.

– Чи є у вас улюблені пред-
мети?

– Дуже подобається внутріш-
ня медицина, ще з часів пропе-
девтики. Важко виокремити,
адже кожен предмет цікавий
по-своєму.

– Якщо перенестися у ви-
пускні класи, коли ви обирали
спочатку професію, тоді виш.
Чому обрали саме ТНМУ?

– Бо він найкра-
щий! Не буду криви-
ти душею,  свою
роль зіграло й те,
що не хотіла їхати з
дому, покидати рід-
них. Та й якщо у
твоєму місті є уні-
верситет, про який
мріють абітурієнти
з різних куточків Ук-
раїни, то  навіщо
мені їхати кудись?
ТНМУ – прекрас-
ний виш, де можна
отримати якісну ос-
віту та реалізувати-
ся в різних сферах
життя.

– Розкажіть про
найцікавіші, найяс-
кравіші моменти
під час навчання,
про які ви точно
згадуватимете че-
рез десятки років?

– Студентське
життя – найкраща
пора! Це беззапе-
речна істина. Тому
кожен день у нас
цікавий. Найперше
запам’яталося, це
знайомство з одно-
групниками. Так
сталося, що протя-
гом першого курсу
ми навчалися дис-
танційно, тож, який кожен з нас
має вигляд, побачили лише на
другому курсі. Більшість групи –
тернополяни. Ми здружилися,
проводили час разом після за-
нять. Цього року всі разом їзди-
ли в Карпати, це була неймові-
рна подорож.

– Ви з надзвичайним трепе-
том у голосі розповідали про
музику. Гадаю, вона посідає
вагоме місце у вашому житті?

– Маєте рацію, адже я не мис-
лю себе без співу. В універси-
теті на другому курсі, коли вже
почалося очне навчання, вирі-
шила спробувати власні сили й
пройти прослуховування в уні-
верситетському хорі. Пригадую,
тоді дуже хвилювалася, адже
чула, що там співають найтала-
новитіші студенти. Цього року
пройшла прослуховування у
Творчий колектив, а саме во-
кально - і нс трументальний

відділ. Тут зібралися не лише
талановиті, а й дружелюбні, по-
зитивні люди, які завжди підтри-
мують один одного.

– ТНМУ славиться своїм во-
лонтерським рухом, чомусь пе-
реконана, що ви берете й у ньо-
му активну участь.

– З початком війни я долуча-
лася до багатьох акцій, де по-
трібна була допомога. Разом з
друзями плели маскувальні
сітки, ліпили вареники. Хоча
більше я волонтерила поза уні-
верситетом. Два роки тому моя
колишня викладачка зі школи
Тетяна Михайлівна запропону-
вала мені та ще одній дівчині
створити тріо «Фрісон». Ми вис-
тупаємо часто у ТРЦ «Подоля-

ни» під час доброчинних кон-
цертів, де збирають кошти для
ЗСУ. Такі заходи відбувалися
щонеділі. Нам дуже важливо
було долучитися до збору коштів
для військових.
Узагалі вважаю, нині кожен

має робити все можливе, щоб
допомагати фронту. Пригадую
випадок, який просто врізався
у мою пам’ять. Це було влітку,
під час чергового благодійного
концерту виступав музикант Ва-
силь Карапулько, він надзви-
чайно гарно виконував веселу
українську композицію, то
навіть безхатько підійшов і ки-
нув у скриньку для пожертв 20
гривень, можливо, це були ос-
танні його кошти, але він вирі-
шив використати їх у такий
спосіб. Тож переконана, що
ніхто не може стояти осторонь.

– У вас надзвичайно насиче-
не життя. Навчання, співи, кон-

церти, волонтерство... Де чер-
паєте сили та енергію?

– У мене є ще одна, я б сказа-
ла, частина мого життя, мене,
мого серця. Це – церковний хор,
яким керую (побачивши моє
здивування, дівчина щиро зас-
міялася – авт.).
Як я вже розповідала, моя

бабуся є регенткою у церкві. Та
й у нас уся сім’я релігійна, що-
неділі ходимо до церкви. Із са-
мого дитинства я біля бабусі
співала під час Богослужінь.
Згодом, коли трішки підросла,
за потреби могла замінити ба-
бусю під час служб. Коли розпо-
чалася війна, керівниця церков-
ного архиєрейського хору виїха-
ла за кордон і настоятель храму

отець Богдан, який
мене завжди дуже
підтримує, запропо-
нував спробувати
стати диригентом.
Це коштувало мені
чималих хвилювань.
У хорі співають до-
рослі, досвідчені,
талановиті люди,
серед них є багато
музикантів. Вікова
категорія – від 20 до
86 років. Я не мала
досвіду хорового ди-
ригування, мені бу-
ло лячно їх підвести
чи розчарувати. Тож
спершу було не про-
сто. Але з Божою до-
помогою все нала-
годилося.
Ось саме там, у

церковному хорі, я й
черпаю сили та нат-
хнення. Знаю, що
настане неділя, ми
співатимемо під час
Богослужіння, все
пройде гарно. У той
час на душі відчу-
ваєш спокій і благо-
дать. Та й це ще не
все. Мені запропо-
нували очолити ще й
дитячий церковний
хор. Спочатку вага-
лася, та побачивши

цих діток, вирішила спробувати.
Тепер щонеділі співаємо під час
дитячої служби в церкві. Голов-
ним завданням було, щоб діти
звикали до храму, щоб їм було
цікаво. Ми організовували кон-
церти до свята Миколая, влітку
проводимо табори при церкві.
Їм це надзвичайно подобаєть-
ся. Дуже надихає, як ця малеча
приходить, усміхається, обій-
має. Ось це моя сила і натхнен-
ня!
Окрім того, іноді приходжу в гості

до своєї викладачки з фортепіа-
но Світлани Василівни, хоч вже
давно випускниця. Згадую, як у
стінах Центру творчості дітей та
юнацтва минуло моє дитинство.

– Щоб ви насамперед пора-
дили першокурсникам?

– Ставити перед собою ціль і
вперто йти до неї. Навчання –
надзвичайно важливе, не вар-
то відкладати його на потім, не-

обхідно готуватися до занять,
усе вчасно здавати, читати ба-
гато, зокрема, медичної літера-
тури. Але не забувати й про
власні інтереси та захоплення.
Жити потрібно тут і зараз, зай-
матися тим, що до душі. Бо сту-
дентські роки – прекрасні, тому
потрібно насолоджуватися ними
сповна. Тернопільський націо-
нальний медичний університет
дає всі можливості розвинути у
собі різноманітні таланти.

– Які якості, на ваш погляд,
повинен мати сучасний медик,
щоб йому довіряли?

– Найперше – професіо-
налізм, це, певна річ, доволі
розлоге поняття, але лише фа-
хівець своєї справи зможе
справді допомогти людям. Не
менш важливою є емпатія ,
звісно ж, не варто перебирати
на себе всі емоції та пережи-
вання пацієнтів, проте приділи-
ти трішки часу, вислухати їхню
історію це важливо, надто, якщо
це літня людина. Гадаю, лікарю
важливо лікувати не хворобу, а
самого пацієнта, адже випадки
бувають різні. Переконана, що
добре слово та підтримка поси-
люють дію терапії та пришвид-
шують процес одужання.

– Чи була у вас практика
спілкування з пацієнтами?

– Так, і мені дуже сподобало-
ся, вкотре довело що я на пра-
вильному шляху, обрала для
себе правильну спеціальність.
Я вивчала внутрішню медицину
у відділенні гематології. Лікар-
ка брала мене на обхід, тож я
мала нагоду поспілкуватися з
пацієнтами.

– Якби ви заповняли резю-
ме, якою б фразою охаракте-
ризували себе?

– ... (задумалася) Медицина у
серці, музика – в душі.

– Скажіть, будь ласка, чи за-
думувалися ви про розвиток
кар’єри за кордоном?

– Однозначно ні! Навіть у
перші дні війни, коли панували
страх, паніка, всі кудись їхали,
ми вирішили, що наше місце в
Україні. Хоча друзі бабусі про-
понували виїхати до США, мама
вже було задумалася над цим.
Напередодні ще й помер мій
дідусь, тож у родині залишили-
ся самі дівчата. Було страшно,
був розпач. Але я не уявляла,
як покину навчання, свій хор,
церкву. Переконала рідних, що
з Божою підтримкою все пере-
живемо. Та й загалом, я не бачу
свого майбутнього ніде, крім
України, та й, зрештою, Терно-
поля. Переконана, що вдома
найкраще!

– Щиро дякую Вам за щиру,
позитивну розмову. Нехай
втілюються мрії! Переконана,
що у недалекому майбутньому
пацієнти захоплюватимуться
вашими професіоналізмом та
людяністю.

АННА ХМЕЛЬНИЦЬКА: «МЕДИЦИНА –
У СЕРЦІ, МУЗИКА – В ДУШІ»

Зоряна ТЕРЕЩЕНКО
Світлина з особистого архіву

Анни Хмельницької
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Доцент
Михайло ПРОЦАЙЛО:

«У ДИТИНСТВІ
ПРОГРАМУЄТЬСЯ
НАША
МЕНТАЛЬНІСТЬ І
МАЙБУТНІЙ
ВИБІР»

– Я народився у невеликому
мальовничому місті Борщів, –
каже Михайло Процайло. – Там
у нас господарка була, сад, го-
род, отож змалку мене привчи-
ли до фізичної праці. Воду носив,
город поливав, допомагав бать-
кам у всіляких домашніх спра-
вах. А от на літні канікули мене
відправляли до бабусі у село, де
вже дідусь займався моїм вихо-
ванням і дисципліну добре три-
мав. Мені довіряли найдорожче
– корову, тож я прокидався до-
волі рано та йшов з нею на пасо-
вище. А там вже чекали на мене
друзі, які теж мали таке завдан-
ня. Нудно нам не було – доки
корови молоко набирали, ми з
хлопцями й у річці встигали дос-
хочу накупатися, й у футбол по-
грати, й, чого гріха таїти, у карти
«перекинутися». Ввечері гуртом

поверталися додому, а на столі
вже чекала смачна вечеря, ба-
буся наливала з глечика тепло-
го свіжого молока, виймала з
печі ще гаряченьких пиріжків і це
було таке блаженство. Я й досі
пам ’ятаю смак цієї простої
сільської їжі – бабиного борщу,
вареників із сиром, з якими не
зрівняються жодні лакітки світу.
Завдяки батькам я став тим,

ким мені хочеться сьогодні себе
відчувати. Не випадково згадав
дитячі роки, бо там, у дитинстві,
програмується наша менталь-
ність, формуються та заклада-
ються звички, налаштовується
наш внутрішній камертон, наше
персональне бачення світу. Від
батька в мене схильність до ме-
дицини, він був ветеринарним
лікарем. Любов до всього живо-
го, форма поведінки у зовніш-
ньому світі – від нього. Тато їздив
у колгоспи, лікував тварин, робив
їм якісь маніпуляції, а мені тоді
дуже дивним здавалося, що
якась незначна процедура може
тварину на ноги поставити. Від

Доценту кафедри дитячих хвороб з дитячою хірургією
ТНМУ Михайлові Процайлу – сімдесят. Він переступає цю
межу з легкістю, ні за чим не шкодуючи й з вірою дивля-
чись у майбутнє. «Сімдесят – це коли на всі життєві пе-
рипетії дивишся вже з висоти власного віку», – жартує
Михайло Дмитрович. Свою книгу життя він пише сам,
зокрема й на сторінках «Медичної академії».

мами у мене все, що сто-
сується літератури, вона
була викладачем французь-
кої, але загалом знала три
іноземні мови й намагала-
ся пробудити в мені літера-
турний смак, здатність до
інтелігентності. В школі
мама керувала гуртком
інтернаціональної дружби
та листувалася з іноземни-
ми друзями. Пригадалося,
як вона листувалася з фран-
цузькою сім’єю, що мешка-
ла в місті Авіньйон. Це було
релігійне сімейство й на
кожне свято – Різдво чи Ве-
ликдень вони нам щось
надсилали. Одного разу от-
римали пакунок з крашан-
ками та святковими Вели-
кодніми листівками, на яких був
зображений Спаситель, Матінка
Божа. Яка це радість для мене
була – подарунок з того, невідо-
мого світу. Вони запрошували
маму до Франції. Але чи реально
було це в країні, де всі кордони
закриті, а можливість вільного
вибору задекларована лише на
папері? Після кількох відвідин та
спілкування з органами КДБ
мама припинила листування з

іноземцями. Так завершилася
наша «французька» історія. Мені
було невимовно боляче, що ра-
дянська залізна завіса ізолюва-
ла нас від усього цивілізованого
світу, знищуючи християнські
цінності та насаджуючи не влас-
тиві нашій нації наративи.

«СТУДЕНТСЬКІ
РОКИ – НАЙКРАЩІ
В МОЄМУ ЖИТТІ»

– Коли я закінчив навчання у
середній школі, настав відпові-
дальний момент і постало пи-
тання – ким бути? Велику роль
у виборі професії відіграли бать-
ки, за що їм дуже вдячний. Я
бачив, як батько допомагав
людям – удень і вночі, взимку, в
тріскучі морози й розумів, що це
нелегкий, але  надзвичайно
цікавий шлях, тож вирішив: буду
лікарем. Успішно склав іспити
й став студентом першого курсу
Тернопільського державного
медичного інституту. Сту-
дентські роки вважаю найкра-

щими в моєму житті. Бібліотека,
«читалка» у гуртожитку були
найбільш популярними місця-
ми, де збиралися студенти.
Інформація про кожного викла-
дача, кафедру швидко поширю-
валися за допомогою «сара-
фанного» радіо, чого не скажеш
про тих студентів, які жили в
орендованих квартирах. Описа-
ти життя в гуртожитку неможли-
во, потрібно самому пройти цей
шлях, щоб відчути ті емоції.
Їжу готували самі, на поверсі

була кухня з газовою плитою.
Одного разу мати передала кур-
ку, яку я мав зварити. Оскільки
приготування смаколика затяг-
нулося, то попросив товариша,
щоб він проконтролював цей
процес, але на певному етапі
птаха безслідно зникла разом
з каструлею. Пошуки не увінча-
лися успіхом. Ходили слухи, що
того дня старшокурсники від-
значали якесь свято, тому в не-
довареної курки виросли крила.
Мені з товаришем залишилося
хіба ковтати слину й вдихати за-
пах курячого бульйону.
Навчання було цікавим, особ-

ливо клінічні дисципліни, а не
суспільні «науки» – марксизм,
атеїзм та всякі їх різновиди про-
тягом усього періоду навчання.
Серед студентів поширеним був
сленг – «марксистом ти повинен
стати, а лікарем – не обов’язко-
во». Комсомольські групи, щотиж-
неві комсомольські та відкриті
партійні зібрання з обов’язковим
відвідуванням. Радянська держа-
ва дбала, щоб молодий лікар був
«совєтскім чєловєком». Комсо-
мольські ватажки мали пільги, от-
римували комсомольську стипен-
дію, ми це розуміли й ставилися з
певним скепсисом. Окрім навчан-
ня, ми займалися й художньою
самодіяльністю, я відвідував за-
няття хору, з теплотою згадую нині
його керівника Івана Кобилянсь-
кого. До участі долучалися також
викладачі, а любов до хорового
співу зберіг дотепер.
Літні канікули – час будівель-

них загонів. Будували, копали
все, що могли, зокрема, наш загін
споруджував теплиці біля села
Романівка, які досі забезпечують
Тернопіль огірками, помідорами

та іншою зелениною. Жили у ва-
гончиках з усіма «зручностями».
Раз на тиждень вантажівкою во-
зили у лазню в Підволочиськ.
Ніхто не скаржився, навпаки, пи-
шалися, що здобули фах «муля-
ра», «землекопа». Платили ма-
ло, на зароблені «рублі» в Терно-
полі купив «дорогий» набір
авторучок і кулькової ручки у пла-
стиковому футлярі, яким корис-
тувався довго, доки не «загубив»
у гуртожитку. А ще відвідував гур-
ток з анатомії, потім з хірургії під
керівництвом досвідчених викла-
дачів, хірургів-практиків. Сту-
дентські роки промайнули швид-
ко. Інститут закінчив 1979 року .

ТОРУЮЧИ ШЛЯХ
ДО ПРОФЕСІЇ
Диплом лікаря за спеціаль-

ністю «лікарська справа» отри-
мав з рук Героя соціалістичної
праці Євгенії Долинюк, до речі,
моєї землячки. Інтернатуру про-
ходив на базі міської лікарні №2
в Тернополі. Пригадую свою
першу операцію – видалення
апендикса в поєднанні з розри-
вом правого яйника у молодої
жінки. Згодом була спеціаліза-
ція з ортопедії та травматології.
На посаді дитячого ортопеда-

травматолога обласної дитячої
лікарні я з 1982 року. Закінчив
заочну аспірантуру, захистив кан-
дидатську дисертацію та став
асистентом кафедри ортопедії й
травматології нашого університе-
ту. 2008 року мені присвоєно вче-
не звання доцента. Моя практич-
на робота завжди поєднувалася
з викладацькою. Пройшов усі
щаблі професійного зростання –
перша, вища кваліфікаційна ка-

тегорія дитячого ортопеда-трав-
матолога. Очолював ортопедо-
травматологічне відділення Тер-
нопільської обласної дитячої
клінічної лікарні, а також викону-
вав обов’язки головного позаш-
татного ортопеда-травматолога
управління охорони здоров’я
облдержадміністрації. Робота
травматолога не з легких, вима-
гала постійної «бойової» готов-
ності, незважаючи на вихідні, свя-
та. Серед фахівців, які надають
невідкладну допомогу, навіть з’я-
вився такий вислів: «Лікар, як і
священник, повинен завжди бути

здоровим, мати тверезий розум,
незважаючи на погоду, пору року
та сімейні обставини».
Праця з дітьми – особлива,

бо кожен вік має свої особли-
вості й це треба враховувати під
час лікування. Пригадую, як од-
ного разу хлопчина почув, що
потрібно здати кров на «згор-
тання», дитину готували до опе-
рації. Через деякий час, він
мене й запитує: «Коли будуть
брати кров з гортані?». І тут важ-
ливо дати правильну відповідь,
заспокоїти. До  п ’яти років
спілкування з дитиною відбу-
вається переважно через маму,
тому її роль в одужанні дитини
– неоціненна. Батьки можуть
дуже допомогти. Якось лікував
хлопчика, якому було лише три
місяці. Складна вроджена вада
розвитку стопи – клишоногість.
Оскільки інформація про су-
часні методи тоді була недо-
ступна , дитина  отримувала
«вітчизняне» лікування, ефек-
тивність якого не перевищува-
ла 25 відсотків. Але наполег-
ливість батьків, систематичні
заняття, створили диво – стопа
розвивалася практично нор-
мально. Час ішов, хлопчик став
студентом, до слова, нашого
вишу, а на третьому курсі здо-
був золоту медаль серед юнаків
України з пауерліфтингу. 2020
року став чемпіоном Європи, а
2023-го встановив світовий ре-
корд. Результат дав про себе
знати і не зник через 23 роки!
А ось інший випадок. Дівчин-

ка одразу після народження
мала рідкісну вроджену патоло-
гію – вивих кісток гомілки. За всю
свою практичну діяльність я

вперше зустрівся з такою пато-
логією, інформації в наукових
джерелах тоді не було, лише
певні повідомлення в медичній
літературі. Вивих вдалося впра-
вити без операції. Хвора ніжка
нічим не відрізнялася від здо-
рової. Через 18 років випадко-
во зустрів цю дівчину, студентку
педагогічного університету. Зай-
мається спортом, ходить на ви-
соких підборах, практично здо-
рова. Але я дав їй ще одну реко-
мендацію – пройти генетичне
обстеження, аби запобігти такій
патології в майбутньої дитини.

Михайло ПРОЦАЙЛО батьком Дмитром Михайловичем і матір’ю
Ганною Василівною (1976 р.)

Михайло ПРОЦАЙЛО з однокурсниками під час заняття біоло-
гічного гуртка (1977 р.)
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«МОЄ НАЙБІЛЬШЕ БАЖАННЯ, ЩОБ ХЛОПЦІ ПОВЕРНУЛИСЯ
З ВІЙНИ ЖИВИМИ, А СИН ОНУКІВ ПОДАРУВАВ»
Діти завжди залежні від дорос-

лих – і доволі часто від нерозу-
міння, невігластва власних
батьків. Якось я виявив у дівчин-
ки дисплазію кульшових суг-
лобів. Розказав батькам, як по-
трібно лікувати дитину. Але вони
чомусь більше повірили «інтер-
нету», деякі елементи лікування
мама взагалі ігнорувала, а бать-
ко мав свої погляди на цю неду-
гу. У підсумку – дитина не отри-
мала адекватної терапії, що при-
звело до вивиху обох стегон. Але
батьки себе винними не вважа-
ли, поїхали до столиці шукати
«правильного» лікаря. От тільки
здоров’я та якість життя дитині,
хтозна чи повернеш.
Узагалі ж нинішня ситуація в

ортопедичній царині доволі не-
втішна – скорочення молодих
мешканців нашої області та
зростання ортопедичної пато-
логії, зокрема, дисплазії куль-
шових суглобів, клишоногість,
кривошия, сколіоз, кіфоз, плос-
костопість, остеохондропатія
вражає дітей. Ці проблеми вис-
вітлюю на курсах удосконален-
ня лікарів широкого профілю.
Намагаюся донести до педі-
атрів, ортопедів, сімейних лі-

карів, хірургів найсучаснішу
інформацію. Цікаві випадки з
практичної діяльності вивчаю зі
студентами старших курсів, до-
лучаю до наукової студентської
роботи. Молодь з більшим інте-
ресом сприймає досвід з прак-
тики, ніж стандартну інформа-
цію, обмежену вузькими рамка-
ми навчального процесу.

РОЗМІРКОВУВАННЯ
ПРО НИНІШНЮ
МЕДИЦИНУ

– З погляду завідувача ортопе-
до-травматологічного відділен-
ня та позаштатного дитячого ор-
топеда-травматолога області,
мені видається, що медицина
України переживає наразі тяжкі
часи. Планове надання меддо-
помоги стало обмежено доступ-
не, на прийом до лікаря інколи
потрібно чекати декілька мі-
сяців. Оперативні втручання те-
пер дорогі, особливо якщо зас-

тосовують імпланти іноземного
виробництва. Можливо, це не так
обтяжливо було для пацієнтів,
якщо б страхові компанії покри-
вали ці витрати. Але ж страхова
модель охорони здоров ’я в
нашій державі відсутня. Рефор-
муючи галузь, ми цілком
відійшли від старої радянської
системи, але взяли лише деякі
елементи передової сучасної

медицини. Низька платоспро-
можність українців, важкий еко-
номічний стан країни загострю-
ють ці суперечності, а це нега-
тивно впливає на здоров’я дітей.
Кількість запущеної ортопедич-
ної патології серед молоді зрос-
тає. Кривий, горбатий, сліпий
захисник Батьківщини не спро-
можний повноцінно виконувати
свої завдання – біг, метання гра-
нати, стрибки через перешкоди,
прицільний вогонь... На фронті
виживає сильніший та розумні-
ший (хитріший). Звідки взятися
здоровому поколінню, коли
спортивні гуртки, санаторії є
платними, а дитина більшу по-
ловину вільного часу перебуває
за комп’ютером, не займається
спортом, коли її свідомість пе-
ренасичена агресією через не-
контрольований перегляд роз-
важальних мордобоїв, фети-
шизм сили та жорстокості.
Алкогольні напої стали доступ-
ними для дітей, смак алкоголю

вони часто знають з раннього
віку. Україна поступово спиваєть-
ся. Це і мої спостереження, і
результати останніх досліджень.

«СИН У НАС
ВИРОСТАВ
АБСОЛЮТНО
НЕЗАЛЕЖНОЮ
ЛЮДИНОЮ»

– Син Олексій зараз на
фронті, боронить Україну. Ми з
моєю дружиною Надією вихову-
вали його в патріотичному дусі.
Мешкаємо у Великих Гаях і я
намагався, щоб син розвивав-
ся так, як його міські однолітки,
часто навіть на велосипеді во-
зив до Тернополя на всілякі
дійства. Там і вірші читали, і по-
становки різні були, тож він
пішов до сільської школи вже
маючи певний досвід комуні-
кації. Вчився Олексій
доволі  добре.  Від
моєї мами успадку-
вав  схильність до
мов і вимогливість до
себе. Вільно спілку-
вався англійською.
Коли ж розпочалося
повнома сштабне
вторгнення і його вик-
ликали у військкомат
для перевірки доку-
ментів, він вирішив
іти на фронт, а ми не
заперечували, бо по-
важали його рішен-
ня . Пригадую, як
пішли із сином  до
крамниці й я купив
йому все необхідне, трохи допо-
могла сільська рада й він по-
їхав. За роки служби чимало
довелося йому пережити, не
раз заглядала у вічі смерть, не
одного побратима врятував він
на полі бою. Для психіки моло-
дої людини це шок – зранені та
військові, які стікають кров’ю,
відірвані руки, ноги на полях
битв. Спочатку Олексій був са-
нітарним інструктором і нада-
вав невідкладну меддопомогу
нашим хлопцям у бліндажі – на-
кладав турнікети, робив знебо-
лення, підтягував поранених до
медичного пункту. Цей період

Син Михайла ПРОЦАЙЛА – Олексій

Михайло ПРОЦАЙЛО з дружиною Надією (2023 р.)

для нього був дуже важким, от-
римав контузію, лікувався, до
слова, й зараз має запалення
легень, бо у бліндажі в таку по-
году можна уявити собі, яка тем-
пература та вологість. Коли ж
син захистив дисертаційну ро-
боту та отримав ступінь докто-
ра філософії, його перевели у
медичний пункт, там він теж
надає меддопомогу нашим вої-
нам, але вже на стабілізаційно-
му етапі. Свій ювілей – 30 років
відсвяткував у бліндажі біля
містечка Гуляй Поле.

«СПІВ ДОДАЄ
МОЄМУ ЖИТТЮ
ФАРБ ТА ЕМОЦІЙ»

– Я люблю, коли всім добре.
Люблю, коли звучить дитячий
сміх. Люблю, коли «Україна»
звучить радісно. Люблю порати-
ся на городі, доглядати сад, по-
дорожувати. Такої краси нашої
держави я не бачив ніде. Тер-
нопільщина надзвичайно бага-
та історією, стародавніми зам-
ками та неймовірною красою
природи. Коли я спілкуюся з
краянами, то одразу знаю, звід-
ки приїхала мама та дитина.
Якщо пацієнт відповідає – «да»,
то це, ймовірно, Кременецький
район, а якщо дитина отрима-
ла опік через необережне по-
водження з «пательнею», «рон-
делем», то вона з півдня Терно-
пільщини. Вживання закінчень
«-си» та «-ся» означає, що лю-
дина прибула з Бережанщини,
Зборова чи Теребовлі.
Надзвичайно люблю співати.

Навички хорового співу отримав
ще в інституті й вони дуже зна-

добилися, коли став співати у
церковному та аматорському
народному хорі села Великі Гаї.
Запам’яталася Cвята Літургія
нашого хору у Львові у соборі
Святого Юра. Прекрасна акус-
тика, архітектура. Після виступу
вирішили піти у знамениту
«Криївку». Підвальне при-
міщення, тьмяне освітлення,
стіни з грубого неотесаного ка-
меню. На стінах – старі по-
жовтілі світлини повстанців,
старовинна зброя,  каганці,
гільзи. Звучить легка музика
невизначеного стилю. Попроси-

ли офіціанта дозволу заспівати
наші патріотичні пісні. Він доз-
волив, але не голосно, бо силь-
на акустика. І ось чотири голоси
вже заповнили простір криївки,
відвідувачі завмерли, на очах
заблистіли сльози:

Прокидайтесь хлопці,
Йде москаль з війною,

Добувайте з-попід стріхи
Дідів свою зброю.

Встали наші хлопці –
Славні галичани,

Залунало по всім світі
Українське: «Слава»…

Збіглися всі офіціанти, проси-
ли ще заспівати. І ми заспівали
славетну «Червону калину», ав-
тор якої наш земляк з Чортків-
щини. Питали, звідки наш колек-
тив? З файного міста Тернопіль!
Запам’яталася поїздка в Київ,

Свята Літургія на Аскольдовій
могилі, де спочивають студен-
ти, оборонці Крут, віддали шану
й Кобзареві на Чернечій горі.
Здивувала «психологія» жи-
телів Черкащини. В більшості
сіл біля сільської ради стояв
Ілліч у гіпсовому «пальтішку» із
слідами пташиного посліду та
наліпленої бронзової фарби. У
нас, на заході України, «леніно-
пад» уже давно минув, а там –
навіть не починався. Цікаво,
яка думка цих жителів тепер, у
часи повномасштабної агресії.
Щороку разом з пісенним ко-

лективом їду на фестиваль
«Дзвони Лемківщини» у містеч-
ку Монастириська, у пісенні тури
селами, збираємо кошти на ЗСУ.
Зауважив, що села зараз на-
півпорожні, серед глядачів пере-
важно жінки та старші чоловіки,
молоді практично немає. Ра-
дості мало, символічна могила у

селі заповнена полеглими мо-
лодими солдатами… Гірко це
усвідомлювати. Але я оптиміст
по житті, дивлюся в майбутнє з
надією та вірю, що наша Україна
й це випробування подолає.
Хірургічним методом усю раши-
стську нечисть відріжемо. Це
болісний та тривалий процес,
але інакшого виходу просто бути
не може, ми заплатили надзви-
чайно високу ціну, щоб не повер-
нутися в «русскій мір».

Підготувала
Лариса ЛУКАЩУК

Михайло ПРОЦАЙЛО (перший у другому ряду ліворуч) із сільським хором
на телепрограмі «Фольк-music» (2019 р.)
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(Закінчення. Початок у №3)
Для пацієнтів, які потерпають

від нервових розладів, а також
від порушення глютамінового
обміну, вітамін B6 є життєво не-
обхідним компонентом під час
проходження ефективної те-
рапії. Крім того, піридоксин є
показаним до застосування па-
цієнтам, які  страждають на
гострі захворювання печінки,
виразкові хвороби дванадцяти-
палої кишки та шлунку. Вітамін
B6 також є рекомендованим
при ішемічній хворобі серця.
Піридоксин регулює централь-
ну нервову систему, підвищує
мозкову та фізичну активність,
покращує пам ’ять, підвищує
стресову стійкість і підіймає
настрій. Крім того, саме піридок-
син захищає організм від різких
змін рівня глюкози у крові. Та-
ким чином, застосування віта-
міну B6 запобігає розвиткові цук-
рового діабету. Після проход-
ження курсу лікування із за-
стосуванням цього вітаміну в
пацієнтів спостерігається знач-
не зміцнення нервової системи.
Добова потреба:
– Дітям до 17 років рекоменду-

ють приймати від 0,3 мг до 1,3 мг;
– Дорослим чоловікам і жінкам

– від 1,5 мг, до 2 мг – жінкам-году-
вальницям.
Продукти, що містять вітамін

В6: м’ясо, риба, картопля, бана-
ни, злаки, бобові. Чинники, що
покращують засвоєння: вітамі-
ни групи B, фолієва кислота,
магній, калій.  Чинники, що
зменшують засвоєння: алко-
голь, який знижує рівень піри-
доксину в організмі.
ВІТАМІН B12
(ЦІАНОКОБАЛАМІН)
Вітамін B12 був відкритий 1948

року. Його роль у метаболізмі
та здоров’ї організму виявила
група дослідників, серед яких
особливо відзначаються докто-
ри Джордж Маккалоу та Лестер
Сміт.
Вітамін В12 – це найбільший і

найбільш складний за структу-
рою водорозчинний вітамін.
Кобальт є центральним атомом
молекули та відповідає за чер-
воний колір вітаміну В12. Метил-
кобаламін і 5-аденозилкоба-
ламін є активними кофермен-
тами, необхідними для кількох
реакцій в організмі. Основні
функції вітаміну В12 – участь у
процесах метаболізму, зокрема
у синтезі ДНК, що важливо для
поділу клітин, у процесі утворен-
ня еритроцитів і запобігання
анемії. Вітамін В12 підтримує
здоров ’я  нервової системи,
сприяє нормальній передачі
нервових імпульсів; бере участь
у метаболізмі амінокислот і
жирних кислот; сприяє когнітив-
ним функціям; бере участь у
регуляції нормального росту та
розвитку клітин і тканин; впли-
ває на енергетичний обмін і
може підвищити витривалість
організму, зниження рівня гомо-
цистеїну; бере участь в імунно-

му захисті та захисті організму
від інфекцій.
Недостатній рівень вітаміну B12

може спричинити мегалобласт-
ну анемію що проявляється вто-
мою, слабкістю, блідістю шкіри,
порушенням роботи нервової
системи (оніміння кінцівок, пору-
шення координації, депресія,
дратівливість). Дефіцит дезокси-
аденозилкобаламіну призводить
до порушення обміну жирних
кислот і накопичення токсичних
для нервової системи метилма-
лонової та пропіонової кислот, що
призводить до ураження задніх і
бокових стовбурів спинного моз-
ку та до зниження синтезу мієліну.
Дослідження 2021 року серед
людей літнього віку засвідчило,
що низький або дефіцитний
рівень В12 підвищує ризик розвит-
ку депресії на 51% протягом чо-
тирьох років, спричиняє відчуття
«печіння» в язику й ро-
товій порожнині (глосит),
викликає серйозні пору-
шення пам’яті та концен-
трації уваги.
Низький рівень В12

може негативно вплину-
ти на здоров’я мозку че-
рез збільшення гомоци-
стеїну, який сприяє запа-
ленню нервових клітин та
окислювальному стресу.
Рекомендована добо-

ва норма споживання:
– підлітки та дорослі –

4 мкг;
– вагітні та жінки, що

годують груддю, – 4,5-5,5
мкг.
Продукти, що містять

вітамін В12: м’ясо (особ-
ливо печінка), риба, молочні
продукти, яйця, для вегетарі-
анців або веганів можуть бути
доступні добавки чи продукти,
збагачені вітаміном B12, адже
рослинні продукти не містять
його. Присутність фолієвої кис-
лоти сприяє кращому засвоєн-
ню вітаміну B12.
Чинники, які зменшують зас-

воєння: споживання алкоголю,
що порушує функціонування
шлунково-кишкового тракту та
погіршує здатність організму
засвоювати вітамін B12; хронічні
захворювання шлунково-кишко-
вого тракту (наприклад, хворо-
ба Крона, целіакія), що можуть
погіршити абсорбцію цього віта-
міну; прийом деяких ліків, як-от
антацидні препарати або інгібі-
тори протонної помпи.
Деякі сполуки, які раніше вва-

жали вітамінами групи В, згодом
були вилучені з цього переліку,
адже не відповідали критеріям
«вітаміну» або їх функції вияви-
лися іншими. Проте їх продов-
жують використовувати в ме-
дичній та науковій літературі під
відповідними назвами. Ось що
відомо про них:
ВІТАМІН В8
(ІНОЗИТОЛ)
Хоча інозитол не є справжнім

вітаміном, він відіграє важливу
роль у жировому обміні, синтезі

клітинних мембран і функціону-
ванні нервової системи. Його
іноді відносять до вітамінопо-
дібних речовин.
ВІТАМІН В15
(ПАНГАМОВА
КИСЛОТА)
Цю сполуку вважають вітамі-

ноподібною речовиною. Вона
сприяє окислювальним проце-
сам, допомагає в детоксикації
організму та покращує клітинне
дихання. Але наразі її статус як
вітаміну не підтверджено.
ВІТАМІН В17
(АМІГДАЛИН)
Амігдалин відомий як речови-

на, що міститься в кісточках аб-
рикосів, персиків і деяких інших
плодів. Він популярний у нетра-
диційній медицині, але в нау-
ковій спільноті його ефектив-

ність і безпечність ставляться
під сумнів через токсичність (ут-
ворення ціаніду в організмі).
Інші сполуки:
Холін (іноді називався вітамі-

ном В4) є вітаміноподібною ре-
човиною, що підтримує роботу
печінки та нервової системи.
Оротова кислота (раніше

вітамін В13) сприяє обміну речо-
вин і росту клітин.
Параамінобензойна кислота

(ПАБК) іноді згадується як час-
тина В-комплексу, але також не
є вітаміном у класичному ро-
зумінні.
Загалом ці речовини мають

певне значення для здоров’я,
але не всі з них є справжніми
вітамінами. Вітамінами вважа-
ють лише ті сполуки, які є жит-
тєво необхідними, але їх не
може синтезувати організм у
достатній кількості та повинні
надходити з їжею.
Актуальність теми щодо виз-

начення рівня вітамінів групи
В у крові та важливості їх сап-
лементації
Вітаміни групи В є важливи-

ми водорозчинними нутрієнта-
ми, які виконують численні біо-
логічні функції, у тому числі в
метаболічних процесах, синтезі
енергії, нормальному функціо-
нуванні нервової системи, кро-
вотворенні та багатьох інших
фізіологічних процесах. До скла-

ду цієї групи входять вітаміни B1
(тіамін), B2 (рибофлавін), B3 (ніа-
цин), B5 (пантотенова кислота),
B6 (піридоксин), B7 (біотин), B9
(фолієва кислота) та B12 (ціано-
кобаламін). Недостатність або
порушення засвоєння хоча б
одного з цих вітамінів може при-
звести до серйозних порушень
здоров’я, що відображається на
функціонуванні багатьох органів
і систем.
Значення та роль вітамінів

групи В в організмі
Вітаміни групи В беруть

участь у метаболізмі білків,
жирів і вуглеводів, що забезпе-
чує нормальне  вироблення
енергії в клітинах. Вітамін B12 і
фолієва кислота необхідні для
утворення червоних кров’яних
клітин, запобігаючи розвитку
анемії. Піридоксин (B6) важли-
вий для нормальної роботи не-

рвової системи та метаболізму
амінокислот. Вітаміни B1 і B2 є
необхідними для здоров’я не-
рвової системи та шкіри.
Актуальність визначення

рівня вітамінів групи В
Низький рівень вітамінів гру-

пи В у крові є загрозою для нор-
мального функціонування орга-
нізму й може призвести до роз-
витку багатьох захворювань.
Серед них – неврологічні пору-
шення, як-от депресія, неврити,
полінейропатії. Порушення кро-
вотворення, включаючи мега-
лобластну анемію, особливо
при дефіциті вітаміну B12. Втома,
ослаблення імунітету, порушен-
ня травлення та зміни шкіри.
Дефіцит цих вітамінів може бути
спричинений як недостатнім
споживанням з їжею, так і по-
рушеннями їх засвоєння  в
організмі, що може мати місце
в разі захворювань травної сис-
теми, зловживання алкоголем,
хронічного стресу, деяких лікар-
ських терапіях (наприклад, ан-
тибіотики, контрацептиви).
Важливість саплементації

вітамінів групи В.
Через високий ризик дефіци-

ту вітамінів групи В, особливо у
групах ризику літні люди, вагітні
жінки, вегетаріанці, пацієнти із
захворюваннями травної систе-
ми, важливе значення має своє-
часна діагностика та корекція

рівня цих вітамінів в організмі.
Саплементація вітамінами гру-
пи В може допомогти запобігти
розвиткові різноманітних захво-
рювань, покращити фізичний та
психічний стан пацієнтів. Вітамі-
ни групи В можуть бути введені в
організм через спеціальні до-
бавки або з їжею. Для деяких
людей, зокрема тих, хто має про-
блеми із засвоєнням вітамінів
або обмежений раціон, викори-
стання добавок є важливою ча-
стиною лікування чи профілак-
тики дефіциту. Такі добавки мо-
жуть бути використані як комп-
лексні вітамінні препарати або
окремо (наприклад, вітамін B12
для вегетаріанців, фолієва кис-
лота для вагітних).
Вітаміни групи В мають важ-

ливе значення для підтримки
роботи ендокринної системи,
адже вони беруть участь у син-
тезі гормонів, регуляції метабо-
лізму та забезпеченні енерге-
тичного балансу. Наприклад,
вітамін В6 (піридоксин) необхі-
дний для синтезу нейротранс-
мітерів і гормонів, які вплива-
ють на роботу щитоподібної за-
лози та надниркових залоз.
Вітамін В1 (тіамін) сприяє нор-
мальному функціонуванню під-
шлункової залози, особливо в
контексті обміну глюкози, що
важливо для профілактики та
лікування цукрового діабету.
Дефіцит вітамінів цієї групи

може спричиняти гормональні
дисбаланси, впливати на обмін
речовин і сприяти розвитку па-
тологій щитоподібної залози,
порушень у роботі надниркових
залоз чи навіть ускладнень, по-
в’язаних з гіпофізарно-гормо-
нальною регуляцією. Враховую-
чи ці аспекти, вітаміни групи В є
незамінними в комплексному
підході до профілактики та ліку-
вання ендокринних захворю-
вань.
Вітаміни групи В відіграють

важливу роль у функціонуванні
нервової системи, а їх дефіцит
може бути пов’язаний з розвит-
ком поведінкових розладів.
Зокрема, вітаміни В1 (тіамін), В6
(піридоксин), В9 (фолієва кисло-
та) та В12 (кобаламін) вплива-
ють на синтез нейромедіаторів,
які регулюють емоційний стан,
рівень стресу та когнітивну фун-
кцію. Недостатність цих віта-
мінів може призводити до підви-
щеної тривожності, дратівли-
вості, депресивних станів, а
також когнітивних порушень, у
тому числі й погіршення пам’яті
та концентрації.
Зокрема, дефіцит вітаміну В6

може порушувати синтез серо-
тоніну та дофаміну, що підвищує
ризик депресії та агресивної по-
ведінки. Низький рівень фоліє-
вої кислоти та вітаміну В12 часто
спостерігається у пацієнтів з
депресивними розладами й
порушеннями настрою. Тому
достатнє споживання вітамінів
групи В є важливим елементом
профілактики й терапії поведі-
нкових та емоційних розладів.

ВІТАМІНИ ГРУПИ В: ЧИМ КОРИСНІ
ТА ЯК ПРАВИЛЬНО ВЖИВАТИ
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У кулінарії прянощі відігра-
ють значну роль, тому на
кухні сучасних людей можна
знайти набір збанків і паке-
тиків із запашним вмістом.
Як відомо, приправи вплива-
ють не лише на смак стра-
ви, а й на здоров’я людини,
про що свідчать численні на-
укові дослідження. У чому по-
лягає цінність спецій розпо-
віла докторка фармацев-
тичних наук, доцентка ка-
федри фармакогнозії з ме-
дичною ботанікою ТНМУ
Марія Шанайда.

– Маріє Іванівно, без пря-
нощів і спецій нам зараз уже не
обійтися – майже всі страви з
ними. На ваш погляд, у чому ж
їх притягувальна сила?

– Пряно-ароматичні рослини
надають нам безмежний асор-
тимент різноманітних смаків та
ароматів, дозволяють перетво-
рити звичайні страви на справ-
жні шедеври кулінарії. Вони
вносять різноманітність у наше
кулінарне життя, бо надають
стравам особливого шарму. Як
правило, прянощі використову-
ють у кулінарії в невеликих
кількостях, адже вони мають
сильний своєрідний запах і пе-
кучий смак.
Різноманітність приправ у

світі величезна: кориця, ваніль,
базилік, гвоздика, естрагон,
імбир, кардамон, кмин, корі-
андр, кунжут, куркума, лавровий
лист, орегано, паприка, чорний
та духмяний перці й багато
інших. Майже всі вони мають
іноземне походження.

– Прянощі не лише значно
змінюють смак звичної страви
чи напою, а й роблять страви
корисними. Чи це правда?

– Так. Вони містять високі
концентрації ефірних олій, які
пригнічують ріст і розвиток хво-
роботворних бактерій та пара-
зитів, активізують виведення
продуктів життєдіяльності люди-
ни, зміцнюють імунітет й у такий
спосіб сприяють загальному
оздоровленню та навіть омо-
лодженню організму. Їх викори-
стовують під час приготування
салатів, напоїв, перших, других і
десертних страв завдяки здат-
ності надавати їм чудового сма-
ку та аромату. Крім того, прянощі
та спеції роблять їжу більш ко-
рисною. Ще представники ста-
родавніх цивілізацій вважали, і
це підтвердилося згодом науко-
вими дослідженнями, що поділ
рослинних ресурсів на ліки та
їжу не завжди виправданий.

– У давнину спеції взагалі
були ледь не панацеєю…

– У минулі часи спеції та пря-
нощі дуже цінувалися, їх вико-
ристовували в лікуванні різно-
манітних захворювань. Зберег-
лися записи про те, що ними
користувалися такі відомі вчені
та лікарі, як Гіппократ, Діоско-
рид, Авіценна.

У Стародавньому Римі при-
прави були дуже високовартіс-
ними, а хто їх вживав належав
до еліти. Оскільки торгові шля-
хи з країнами сходу координу-
вали римляни, згодом це забез-
печило європейцям більш ши-
рокі можливості для отримання
приправ. До речі, в давні віки
відомості про рослини, які є
джерелами прянощів, були ве-
личезною таємницею, яку
торговці ретельно охороняли.
Коли ж наприкінці XV століття
відкрили морський шлях до Індії,
європейці отримали значно

кращий доступ до іноземних
приправ. Цинамон і чорний пе-
рець у ті часи вимінювали на
золото та срібло, тобто прянощі
справді були «на вагу золота».
Такий ажіотаж був спричинений
здатністю прянощів покращува-
ти смакові якості продуктів –
зокрема через те, що їжу було
складно зберігати, особливо в
регіонах з теплим кліматом, а
спеції допомагали замаскувати
неприємні запах і присмак. Крім
того, приправи є добрими кон-
сервантами, адже наявні в них
ефірні олії мають антисептичні
властивості.
Останніми  десятиліттями

вже наукові дослідження під-
твердили, що більшість пря-
нощів не просто надають стра-
вам  приємного  смаку, а  й
справді мають лікувальні вла-
стивості. Вони місять леткі біо-
логічно активні речовини із ши-
роким спектром терапевтичної
активності. Крім впливу на про-
цеси травлення, прянощі ма-
ють низку психотропних влас-
тивостей – заспокійливі, анти-

депресантні , прокогнітивні
тощо.
До речі, 2008 року Міжнарод-

на організація зі стандартизації
затвердила  стандарт ISO
6571:2008 «Спеції, приправи та
кулінарні трави», згідно з яким
їх якість перевіряють за вмістом
ефірної олії шляхом перегонки
з водяною парою. У цьому до-
кументів зазначено, що спеції та
приправи використовують для
ароматизації або коригування
смаку їжі.

– Якщо корицю та гвоздику
ми застосовували здавна, то

імбир лише останніми роками
прийшовся багатьом до смаку.
Цікаво, яка користь від цих
приправ?

– Хочу зазначити, що всі три
спеції є в моїй особистій до-
машній скарбничці приправ. Ці
види рослин у природі поширені
в південно-східній Азії, проте
нині їх культивують у промисло-
вих масштабах у різних регіонах
світу, де теплий та вологий
клімат.
Кориця або ж цинамон – це

шматки висушеної кори, яку зріза-
ють з гілок вічнозеленого корич-
ного дерева (Cinnamomum
verum), що належить до родини
Лаврові. У природних умовах рос-
лину можна знайти лише на ост-
рові Цейлон (Шрі-Ланка). Ця рос-
лина інтродукована для промис-
лового вирощування в деяких
країнах південно-східної Азії, Аф-
рики та Південної Америки – там,
де вологий та теплий клімат. Як
правило, в продаж надходить под-
рібнена (змелена) кора – «кори-
ця мелена».
Кориця має приємний, аро-

матний запах і солодкувато-пе-
кучий смак. Зараз нам важко
уявити смак яблучного пирога чи
медівника без додавання ко-
риці. Ефірна олія кориці входить
до складу аромакомпозицій, а
також деяких лікарських за-
собів, наприклад,  відомого
бальзаму «Зірка». Таким чином,
стає очевидним, що цинамон це
не лише всім відома приправа,
але  й джерело  отримання
лікарських засобів, насамперед
антисептичної, знеболюваль-
ної, протизапальної та вітрогін-
ної дії.
Гвоздика – це висушені не-

розкриті бутони гвоздичного
дерева (Syzygium aromaticum),
яке належить до родини Мир-
тові. Батьківщиною гвоздично-
го дерева є Молуккські острови
(Індонезія). Ця пряність сприяє
підвищенню апетиту та кращо-
му травленню. Ефірна олія рос-
лини має антимікробні, глис-
тогінні, місцевоподразнюваль-
ні та болетамувальні властивос-
ті. Її використовують у стомато-
логії як антисептик. Ефірна
олія входить до складу арома-
композицій, а також лікарсь-
ких засобів ,  зокрема ,  мазі
«Гевкамен», бальзаму «Зірка»
тощо.
Імбир можна назвати «най-

молодшою» з перелічених при-
прав на нашому вітчизняному
ринку. Його кореневище реалі-
зовують переважно у свіжому
вигляді, рідше – у висушеному.
Імбир (Zingiber officinale) – це
багаторічна трав’яниста росли-
на з родини Імбирнi. Його бать-
ківщиною вважають території
від Індії до півдня Китаю. Має
гостро-пекучий смак і своєрід-
ний аромат і чинить антисептич-
ну, місцевоподразнювальну дію
та стимулює травлення. Остан-
німи роками імбир почали до-
сить широко застосовувати в
українській кухні для приготуван-
ня соусів, м’ясних страв, випіч-
ки та напоїв, хоча років 20 тому
ще мало хто про нього навіть
чув.
Варто пам’ятати, що людям,

які схильні до алергічних захво-
рювань, слід з обережністю
випробовувати нові прянощі.
Зокрема, є дані про те, що імбир
іноді може викликати алергічні
реакції.

– Українці зараз надають пе-
ревагу екзотичним спеціям,
навіть не підозрюючи, що деякі
з них – наші, рідні. Скажімо,
орегано – це ж добре всім відо-
ма материнка, яка зростає на
наших луках та узліссях.

– Так. Назва орегано пішла від
«oregano» – англійської назви
материнки звичайної, яка
близька за звучанням до ла-
тинської (Origanum vulgare). Це
– багаторічна трав’яниста рос-
лина, яка досить розповсюдже-
на на території Євразії. Вона є
офіцинальною лікарською рос-
линою, яка входить до вітчизня-
ної та низки міжнародних Фар-
макопей. Має відхаркувальну,

ПРИПРАВИ ВПЛИВАЮТЬ НЕ ЛИШЕ НА
СМАК СТРАВИ, А Й НА ЗДОРОВ’Я ЛЮДИНИ

протизапальну, антисептичну та
фітоестрогенну дію.
В орегано дуже своєрідний

приємний аромат та пряний
смак. Досить подібним до оре-
гано є майоран, який має менш
різкий аромат та м’якіший смак.
У крамницях ці прянощі почасти
продають не лише у висушено-
му вигляді, але й у свіжому та
зберігають у спеціальних холо-
дильниках для свіжих овочів і
фруктів. За своїми пряно-смако-
вими якостями близькими до
орегано є також базилік, чабер і
чебрець. Це й не дивно, адже
вони всі належать до ботанічної
родини Глухокропивові, куди вхо-
дять також м’ята перцева, роз-
марин лікарський, лаванда ко-
лоскова, меліса лікарська та
багато інших відомих ефіроолій-
них лікарських рослин. Маю виз-
нати, що рослини цієї родини –
це по справжньому моя тема,
адже я вже майже два десяти-
ліття займаюся вивченням їхньо-
го хімічного складу та біологічної
активності з наукової точки зору.
Перелічені представники глухок-
ропивових цілком придатні до
культивування в Україні, тому їх
можна вирощувати власноруч на
грядках і використовувати як
свіжими, так і висушеними. У зи-
мовий період їх можна культиву-
вати на підвіконні, забезпечую-
чи себе свіжими прянощами чи
не ввесь рік.

– Які прянощі ви відкрили
для себе останнім часом?

– Насправді таких чимало.
Серед найбільш цікавих для
мене – гуньба сінна, її ще нази-
вають пажитник або фенугрек.
Давно інтригувало питання,
який складник надає такого не-
повторного смаку й аромату
відомим приправам-сумішам –
карі та хмелі-сунелі, які я дуже
полюбляю. Ним виявилося на-
сіння гуньби сінної (Trigonella
foenum-graecum) – однорічної
трав’янистої рослини з родини
Бобові, яка походить з Пере-
дньої Азії. Використовують її не
лише у складі цих сумішей пря-
нощів, але й як окрему спецію.
Рекомендують застосовувати
свіжозмелене насіння гуньби
після його попереднього обсма-
жування, що трохи нагадує об-
робку кавових зерен. Що сто-
сується впливу на організм лю-
дини, то ця приправа сприяє
покращенню апетиту та стиму-
лює травлення. Сучасні дослі-
дження виявили протисклеро-
тичні, антидіабетичні, секрето-
літичні  та  інші  властивості
біологічно активних речовин цієї
рослини. Екстракти з насіння
пажитника входять до таких
відомих лікарських засобів, як
«Фітолізин» та «Уронефрон».
Отож користуйтеся на здоро-

в’я та додавайте спеції, припра-
ви до своїх гастрономічних ше-
деврів, насичуючи їх неповтор-
ним  смаком і  розмаїттям
запахів.

Лариса ЛУКАЩУК

Марія ШАНАЙДА, доцентка кафедри фармакогнозії з медич-
ною ботанікою ТНМУ
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Я вивчив у таборах ази
медицини, працював без-
дипломним фельдшером і
допомагав своїм побрати-
мам.

Я народився 21 травня 1921
року у с. Чорний Ліс на Збараж-
чині в родині селян. Мої родичі
по батьківській та материнській
родині  брали участь у виз-
вольній війні 1918-21 роках. Мій
дідуньо по-батьківській родині
Максим Олещук 1909 року купив
у Чорному Лісі поле та ліс і пе-
реїхав з дітьми із села Залужжя
у новозасноване село Чорний
Ліс. У дідуня Максима та бабуні
Марії було одинадцятеро дітей
– шість хлопців і п’ять дівчат.
Політичні та громадські події
перед початком Другої світової
війни відбувалися дуже часто й
вони впливали на мою націо-
нальну свідомість.

1935 року в нашому селі ос-
вячували новозбудовану греко-
католицьку церкву. Багато свя-
щенників, інтелігенції, вірян, а
молоді хлопці з нашого села
одягалися в козацькі строї на
конях супроводжували єписко-
па Будку, який освячував церк-
ву. Біля церкви на відкритих лот-
ках продавали багато цукерків,
випічок і забавок для дітей.
Улітку 1936 року пройшов ви-

ховання у с. Черняхівці (родина
моєї мами) в приватному украї-
нському дитячому садочку. Нам
читали казки, оповідання, ми
вчили вірші й пісні, ставили ди-
тячі вистави та танцювали. Ут-
римував садочок сільський осе-
редок товариства «Просвіта».
У березні 1939 року була про-

голошена Карпатська Україна.
Вона з перших днів вела війну з
угорцями. У мого дядька Марка
по сусідству було примітивне
саморобне радіо, біля якого
збиралися сусіди, слухали пере-
дачі, також велися між нами
політичні дискусії.
У вересні 1939 року в наше

село прийшла червона армія.
Солдати виглядали дуже вбого
– кирзові чоботи, обмотки до
колін на голові шапки-будьоні-
вки, карабіни на тканинних по-
ясах. Більшовики широко роз-
рекламували возз’єднання всіх
українських земель і назвали
цей акт «Золотим вереснем».
26 жовтня у Львові відбулися так
звані народні збори мешканців
Західної України про встанов-
лення радянської влади та вход-
ження її до складу УРСР.
Радянська влада заборони-

ла  всі легальні  партії, гро-
мадські та господарські органі-
зації, були закриті всі видав-
ництва, в тому числі газети й
журнали. Розпочалися масові
репресії проти інтелігенції, на-
уковців, священників і свідомих
селян. Відбулися масові де-
портації цілих сімей у Сибір та
Казахстан. Перед приходом
фашистів масові розстріли та
мордування відбулися в усіх
районах області, де були від-
діли НКВД.  Загалом  за  20
місяців більшовицької окупації
на заході України було репре-

совано 10 відсотків населення.
Тому початок німецько-більшо-
вицької війни у червні 1941 року
західні українці сприйняли з
радістю, що буде полегшення
для народу.
З приходом нацистів багато

членів підпільної ОУН легалізу-
валися . В нашому селі,  на
спортивному майданчику мо-
лодь села вишколювалася, в
нас було 12 карабінів і відбував-

ся військовий вишкіл, також
молодь марширувала вулиця-
ми, співала козацькі та стрі-
лецькі пісні.

30 червня 1941 року Націо-
нальні Збори ОУН(б) у Львові
проголосили Акт відновлення
Української держави. Оунівці
квапилися поставити німців пе-
ред доконаним фактом, бо полі-
тика гітлерівців щодо України не
була відомою. Ввечері того дня
Ярослав Стецько через радіо-
станцію передав світовим медіа
про волю українського народу.
Після цього в усіх районах Га-
личини, а також на сході Украї-
ни похідні групи проголошували
незалежність України. Це була
велика подія єднання українців
Галичини та Наддніпрянської
України. Десь на початку липня
мешканці с. Чорний Ліс брали
участь у проголошенні українсь-
кої незалежності в Збаражі.
захід відбувся на майдані перед
будинком «Сокола», мені тоді
було 10 років.

 Німецька адміністрація нега-
тивно поставилася до віднов-
лення української держави. Уже
в липні арештували голову Тим-
часового правління Ярослава
Стецька та Степана Бандеру –
їм пропонували відкликати Акт
Незалежності. Наші герої відмо-
вилися й їх посадили в концент-
раційний табір.
Нацисти обкладали селян

великими контингентами збіж-
жя, забирали у селян худобу,
майже два мільйони молодих
хлопців і дівчат вивезли на при-
мусові роботи до Німеччини,
змушували їх працювати на важ-
ких роботах. Щоб ізолювати Га-
личину від решти земель Ук-

раїни, Німеччина 1941 року
прилучає Галичину до генерал-
губернаторства Польщі. На
східній Україні та західній Во-
лині створили райхскомісаріат.
Німецькі спецслужби розпоча-
ли репресії проти тимчасового
правління, вибраного у Львові
та членів ОУН(б). Тому проти
німецької колонізації українці
спочатку на Волині 1942 року
створили Українську повстансь-
ку армію, а 1943 року й у Гали-
чині та на північно-західних
землях України.
Наприкінці 1943 року було

зрозуміло, що німці війну про-
грають, їхній фронт просував-
ся на захід. Селяни почали за-
ховувати збіжжя, крупу, кон-
серви у спеціальних схронах, а
повстанці копати криївки та
консервувати зброю.

1946 року в нашому малень-
кому селі сексоти видали дві
криївки: в одній застрілилися
Андрій Ющишин і Марта Оле-
щук, у другій здалися живими
Андрій та Євген Мізюки й

Андрій Шемчук. Їх засудили й
вони відбували термін у табо-
рах. 1946 року в нашому селі
також було арештовано вісім
дівчат, які пройшли курси з кон-
спірації та працювали медсе-
страми й зв ’язковими. До
нашої хати приходили дво-
юрідні брати-повстанці, мама
прала їх білизну та готувала
їсти. Повстанці приносили для
мене підпільні журнали, ви-
шкільні матеріали й листівки.
Після того, як я вивчив «Молит-
ву українського націоналіста»
та «Декалог» 1946 року три по-
встанці прийняли мене у моло-
діжну ОУН і присвоїли мені
псевдонім «Грушка», також
дали мені інструкцію, про що
писати у «Звітах», які я повинен
один раз на місяць відправля-
ти в підпілля.

18 жовтня 1948 року, будучи
учнем 10-го класу Збаразької
школи, мене заарештував Зба-
разький РВ МДБ, а 22 листопа-
да того року військовий трибу-
нал у Тернополі засудив мене
неповнолітнього на 25 років
позбавлення волі з відбуван-
ням покарання у так звані вип-
равно-трудові табори. У січні
1949 році нас вивезли поїздом
до  Львова  на пересильний
пункт, а десь у лютому пованта-
жили у товарні вагони, приготов-
лені для перевезення в’язнів й
у супроводі охорони повезли на
північ у Воркуту. Їхали ми майже
місяць, часто стояли на зупин-
ках, бо  окремих поїздів не
організовували, а дочіпляли ва-
гони до поїздів, які йшли в не-
обхідному напрямку. Із шумом і
гавканням собак щоночі відчи-
няли вагони, в які вривалися два
конвоїри, людей зганяли в один
бік і дерев’яними молотками
переганяли в інший, перерахо-
вуючи кількість в’язнів. З харчу-
ванням було важко, давали
один раз на день оселедці та
переварену воду.
Воркута зустріла нас велики-

ми морозами. Поселили на пе-
ресильному пункті, використо-
вували нас на чищенні снігу, роз-

вантаженні вантажів. То був ка-
рантин на два тижні. Після його
закінчення мене етапом пере-
вели на постійне місце роботи,
на  ОТП (отельний табірний
пункт) шахти №6, призначили
прохідником у шахту в уже сфор-
мовану бригаду. Перед призна-
ченням я пройшов медичну ко-
місію та за станом здоров ’я
мені присвоїли категорію СФТ
(срєдній фізічєскій труд). Робо-
чий день у прохідників був не
нормований, ми працювали по
10-12 годин. В їдальні давали
сніданок – суп з турнепсу, вівся-
ну кашу 300-400 грамів, 5 або
10 грамів олії, пайку хліба 400-
600 грамів, шматочок риби. Ве-
личина  харчування залежа-
ла від того, наскільки відсотків
три дні перед тим був викона-
ний план проходки.  На
прохідній нас шикували по чо-
тири в ряд так зачитували: «Оле-
щук». Я відповідав: «Ігор Андрі-
йович, Із-662, початок терміну
18.10.1948 р., кінець терміну
18.10.1973 р.». Нас передава-
ли конвоїрам, які вели на шахту.
Перед початком маршу конвоїр
відчитував: «Взяться под рукі,
голови опустіть вніз, ідті нє рас-
тягіваться, шаг влево, шаг впра-
во счітаєтся побєгом, конвой
прімєняет оружіе бєз прєдупр-
єждєнія, колона шагом марш».

Про важку працю вшахті не буду
описувати. Напишу лише, що
важка праця та погане некало-
рійне харчування, без вітамінів
призводили в’язнів до дист-
рофії.
До смерті Сталіна режим у та-

борах був суворим. Лист дозво-
ляли писати до родини двічі на
рік. Після приходу з роботи ба-
раки зачиняли, на вікнах були
встановлені ґрати, в бараці для
справляння фізичних потреб
стояла «параша». З особистих
речей можна було мати лише
дерев ’яну ложку, а олівець,
клаптик паперу, а тим більше
якийсь ножик – у жодному разі,
наглядачі постійно робили шмон
(обшуки). Важка виснажлива
робота та небезпечна праця
призводила до захворювання, а
особливо до великої дистрофії
(по-табірному «доходяга»). Уп-
родовж перших 18-ти місяців
роботи у 1949-50 рр. я тричі як
доходяга лягав в ОП (оздоров-
чий пункт). Там тримали два

тижні, давали більше каші й мо-
лодий організм поправлявся,
після чого знову йшов на роботу
в шахту. Четвертий раз я захворів
на жовтівницю (паренхіматоз-
ний гепатит), тому мене покла-
ли в інфекційне відділення. Там
я зустрів лікаря з Києва на
прізвище Бойко, з яким був зна-
йомий з Львівської пересилки.
Завідувачем відділення був гру-
зин, лікар Квіташвілі, дуже гуман-
на та чуйна людина. Я був досить
молодий, мав великий термін
покарання, вони мені співчува-
ли й інтенсивно лікували. Мені
дістали у вільнонайманих, які
працювали в лікарні, ін’єкції глю-
кози з аскорбінкою, також отри-
мував щоденно одну пачку із
сірників цукру. Через два тижні
начальник санчастини хотів ви-
писати мене на роботу, але
лікарі сказали, що печінка ще
потребує лікування. Перед ви-
пискою через місяць лікарі по-
просили начальника санчасти-
ни, що моя хвороба не дає мож-
ливості працювати у шахті в
умовах великої пилюки, й долу-
чили до моєї категорії з праці
додати літеру «П», тобто СФТП
(повєрхность).
Таким чином мене перевели

на поверхню та використовува-
ли на загальних роботах. Опи-
нився я й у новому бараку, де

жили багато каторжників-інте-
лігентів. Я спав близько фельд-
шера Миколи Кладченка із Жи-
томира, з яким ми часто роз-
мовляли. Кладченко коли зі
мною добре познайомився, по-
рекомендував мені здобувати
спеціальність медбрата, бо в
мене великий термін покаран-
ня, сказав що треба пристосо-
вуватися до тривалого табірно-
го життя. Сприятливим момен-
том для цього було те, що я з
гімназії мав деякі знання з ла-
тинської мови. Сам Микола
Кладченко був завідувачем пун-
кту медичної допомоги шахти
№6, він одночасно асистував
при операціях головному хірур-
гу Ефіму Харитоновичу Туль-
чинському (з Івано-Франківсь-
кої області).
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Ігор ОЛЕЩУК,
член юнацької ОУН з 1946
року, учасник національно-

визвольних змагань
Світлини Миколи ШОТА

МЕДИЧНА ПРАЦЯ В ТАБОРАХ ГУЛАГУ

Ігор ОЛЕЩУК, учасник національ-
но-визвольних змагань, на
відкритті пам’ятника зв’язковій
Головного командира УПА
генерала Р. Шухевича Галині
Дидик у с. Шибалин біля Бере-
жан (серпень 2007 р.)

(Зліва направо) завідувачка відділу історико-меморіального
музею політичних в’язнів – відділу Музею національно-
визвольної боротьби Тернопільщини Уляна РИКУН, старші
наукові співробітники музею Ігор ОЛЕЩУК і Леся ОЛІЙНИК
(січень 2023 р.)
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22 лютого виповнюються 85 років

завідувачу кафедри інфекційних хво-
роб з епідеміологією, шкірними та ве-
неричними хворобами ТНМУ, академі-
ку НАМН України, заслуженому діячу
науки і техніки України, доктору ме-
дичних наук, професору Михайлові
Антоновичу АНДРЕЙЧИНУ
Вельмишановний
Михайле Антоновичу!
Вітаємо Вас з 85-літ-

тям!
У стінах університету

Ви здобули вищу медичну
освіту. Медичному універ-
ситету Ви віддали 60
років свого життя, здо-
ров ’я, інтелекту, еру-
диції, таланту.
Ректорат, профком і

весь колектив універси-
тету глибоко поважає й
шанує Вас як одного з
найталановитіших ви-
пускників першого поко-
ління, видатного вченого та клініцис-
та-інфекціоніста світового визнан-
ня, зразкового педагога й вихователя
студентської молоді за багаторічну
невтомну працю, високий професіо-
налізм, сумлінне виконання своїх служ-
бових і громадських обов’язків, унікаль-

22 лютого відзначає 50-річчя зас-
тупник ректора з кадрових питань
ТНМУ Руслан Михайлович БАЛИК
Вельмишановний
Руслане Михайловичу!
Сердечно вітаємо

Вас з 50-літтям!
У стінах Тернопі-

льського національ-
ного медичного уні-
верситету імені Іва-
на  Горбачевського
Ви успішно пройшли
трирічний  трудо-
вий шлях уповнова-
женого з антико-
рупційної діяльнос-
ті , а  останні  два
роки очолюєте від-
діл кадрів, виконуючи
обов’язки заступни-
ка ректора з кадро-
вих питань.
Колектив університету глибоко по-

важає й щиро шанує Вас за високий про-
фесіоналізм та сумлінне виконання
своїх службових і громадських обов’язків.

25 лютого відзначає ювілейний
день народження старша лаборант-
ка кафедри української мови ТНМУ
Марія Петрівна МАЗУР
Вельмишановна
Маріє Петрівно!
Сердечно  вітаємо

Вас з ювілейним днем
народження!
Після закінчення Тер-

нопільського державно-
го педагогічного уні-
верситету, здобувши
другу вищу освіту спе-
ціаліста  з економіки
підприємства, деякого
періоду роботи за фа-
хом у стінах  Терно-
пільського національно-
го медичного універси-
тету Ви успішно про-
йшли семирічний тру-
довий шлях старшої лаборанти та
викладачки кафедри української мови
ТНМУ.
Ректорат, профком і весь колектив

університету глибоко поважають і
щиро шанують Вас за добру працю,

Якщо пацієнт, в якого виявили діа-
бет другого типу, ставить ендок-
ринологу запитання, чи можна зай-
матися спортом, то відповідь вар-
то очікувати однозначну – зви-
чайно, й не тільки можна, а й по-
трібно. Адже неправильний спосіб
життя веде до розвитку хвороби,
тому важливо займатися легкими
оздоровчими тренуваннями. Допо-
може підібрати вправи фахівець –
асистентка кафедри медичної реа-
білітації Галина Стельмах.

– Варто нагадати, що діабет супрово-
джується, як правило,  відкладанням
жиру в ділянці живота, високим рівнем
ліпідів у крові та зниженою фізичною ак-
тивністю, – каже пані Галина. – Фізичні
вправи мають давати достатнє, а не над-
мірне навантаження на серцево-судин-
ну систему. За гарної рухової активності
поліпшується дія власного інсуліну, а
рівень глюкози в крові знижується.
Які ж тренування краще обрати? Як

зазначила фахівчиня, краще надати пе-
ревагу не силовим видам спорту – мож-
на займатися швидкою ходьбою, бігом
підтюпцем, пілатесом, плаванням та
їздою на велосипеді, але з помірною
швидкістю. Інтенсивність фізичного на-
вантаження має бути не значною й по-
ступово збільшуватися. Скажімо, всім
доступна ходьба, простота у виконанні
роблять її абсолютним лідером серед
фізичної активності для хворих. Щодня
проходити у звичному темпі три кіломет-
ри буде достатньо для отримання доб-
рих терапевтичних результатів. Для тих,
хто хоче зайнятися бігом підтюпцем, вар-
то звернути увагу на рівномірне дихан-
ня. Чудово знижує рівень глюкози в крові
велосипедна їзда. Катання на ровері
приносить пацієнтові радість і величез-
ну користь. Універсальний вид спорту
для пацієнтів з діабетом другого типу –
плавання. Цей спорт розвиває всі групи
м’язів, тіло стає здоровим, міцним, спа-
люється жир і знижується рівень глікемії.
І не забудьте про танці. Поєднання яск-
равих емоцій, музики та елегантності
рухів дуже корисне для організму.
ВПРАВИ ДЛЯ НІГ
Люди старшого віку, які роками вели

пасивний спосіб життя, зможуть відно-
вити витривалість і м’язову силу. За цук-
рового діабету часто порушується крово-
обіг в ногах, отож такі пацієнти часто під

час ходьби стикаються зі значними труд-
нощами, змушені зупинятися кожні 300-
400 метрів. У цих хворих таке явище ти-
пове, і лікарі як допоміжний метод ліку-
вання для стимуляції кровообігу реко-
мендують робити спеціальні фізичні
вправи для ніг. Галина Стельмах запро-
понувала комплекс вправ для ніг, яким
варто щодня присвятити 15-20 хвилин
вашого часу.
Розпочнімо з вправ на стільці. Сидячи

на стільці, кожну вправу повторіть по 10
разів.
Підібгати пальці ніг, потім розпрямити.

Підняти пальці ніг, п’яти від підлоги не
відривати. Робити колові рухи носками ніг.
Поперемінно відривати від підлоги то
носки, то п’яти. Підняти п’яти, спертися
на носки. Робити колові рухи п’ятами.
Підняти ногу паралельно до підлоги, но-
сок відтягнути, зігнути ногу в коліні, поста-
вити ступню на підлогу. Повторити іншою
ногою. Підняти ногу, потягнути носок на
себе (як варіант: робити стопою колові
рухи). Опустити ногу на підлогу, обпер-
шись на п’яту. Повторити іншою ногою.
Підняти, випрямивши коліна, обидві ноги.
Згинати й розгинати стопу в гомілковос-
топному суглобі. Пальцями обох ніг зім’я-
ти одну сторінку газети, що лежить на
підлозі, потім розгладити її та розірвати
(ногами) на шматки. Вправа корисна й
тим людям, у кого плоскостопість.
Наступне вихідне положення – стоячи,

спираючись руками на спинку стільця.
Виконати перекочування з носка на п’я-
ту. Піднятися на носки, повільно опусти-
ти п’яти на підлогу. Підошвою лівої ноги
розтирати вигин стопи та нижню трети-
ну гомілки правої ноги. При цьому підош-
ва прагне обхопити гомілку. Те саме по-
вторити з іншою ногою.
Фізичні вправи в положенні лежачи на

підлозі. Лягти на спину, ноги підняти до-
гори, якнайбільше випрямивши в колі-
нах. Можна руками підтримувати ноги під
колінами. Робити стопами колові рухи зі
швидкістю один оберт за дві секунди. Ви-
конувати приблизно дві хвилини. Сісти
на стілець, побути в такому положенні,
звісивши ноги, кілька хвилин. Повторити
вправу.
Увага! У будь-якому разі не робіть впра-

ви за високого рівня глюкози (понад 15
ммоль/л) або за наявності кетонів у сечі.
Не варто навантажувати кінцівки, якщо
вже розвинулася суха ґанґрена або у
стані спокою постійно відчувається біль
у литкових м’язах.

Лариса ЛУКАЩУК

ну працездатність і творчий потен-
ціал.
Ваші порядність, інтелігентність,

людяність і  скромність, праце-
любність, уважне ставлення до людей,
прагнення робити добро заслугову-
ють найвищої оцінки та є прикладом
для наслідування новими поколіннями

студентів, молодих
лікарів, науковців і
викладачів.
Бажаємо Вам, вель-

мишановний Михай-
ле Антоновичу, мир-
ного неба, здоров’я,
невичерпного твор-
чого натхнення, успі-
хів у Вашій  благо-
родній  діяльності ,
добробуту, людсько-
го тепла, душевного
спокою,  родинного
благополуччя й за-
тишку, активного
та щасливого довго-

ліття.
85 років – це символ довголіття!

Сьогодні хочемо Вам щиро
побажати

Відзначити, як мінімум століття!
Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського

Ваші порядність, працелюбність,
прагнення робити добро заслугову-
ють найвищої оцінки та є прикладом
для наслідування новими поколіннями
молодих працівників.

Бажаємо Вам ,
вельмишановний
Руслане Михайло-
вичу, мирного не-
ба, міцного здоро-
в ’я, невичерпної
енергії, нових успі-
хів у роботі, доб-
робуту, людсько-
го тепла, душев-
ного спокою, ро-
динного благопо-
луччя, довгих років
радісного та щас-
ливого життя.

Хай оминають
Вас тривоги,

Хай Бог дасть щастя на путі,
Хай світла й радісна дорога

Щасливо стелиться в житті!
Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського

високий професіоналізм, вміння працю-
вати з людьми, сумлінне виконання
своїх службових і громадських обов’язків.
Ваші доброта, порядність, праце-

любність, уважне ставлення до людей,
прагнення робити
добро заслуговують
найвищої оцінки та є
прикладом для на-
слідування молодими
поколіннями.
Бажаємо Вам, вель-

мишановна Маріє Пет-
рівно, мирного неба,
міцного здоров’я, люд-
ського тепла, душев-
ного спокою, добробу-
ту, родинного благо-
получчя й затишку,
довгих років радісно-
го , прекрасного та
щасливого життя.

Хай на життєвій Вашій довгій ниві
Росте зерно достатку і добра,
Щоб Ви були здорові і щасливі,
Щоб доля тільки світлою була!

Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського

ÒÐÅÍÓÂÀÍÍß

БІГ, ХОДЬБА ТА ПІЛАТЕС
ДОПОМОЖУТЬ ЗА ДІАБЕТУ

20 лютого відзначила ювілейний
день народження начальниця відділу
реклами та збуту видавництва «Укр-
медкнига» ТНМУ Ірина Тарасівна
ПЕТРИКОВИЧ
Вельмишановна
Ірино Тарасівно!
Сердечно вітаємо Вас з

ювілейним днем наро-
дження.
Ректорат, профком і

весь колектив університе-
ту глибоко поважають і
щиро шанують Вас як ви-
сококваліфіковану фахівчи-
ню за багаторічну не-
втомну працю, високий
професіоналізм, сумлінне
виконання своїх службових
і громадських обов’язків.
Ваші порядність, праце-

любність, пунктуальність, жіноча
чарівність, прагнення робити добро

заслуговують найвищої оцінки та є при-
кладом для наслідування молодими пра-
цівниками.
Бажаємо Вам, вельмишановна Ірино

Тарасівно, міцного здоров’я,
невичерпного творчого нат-
хнення й життєвого опти-
мізму, наснаги, нових успіхів у
Вашій благородній діяль-
ності, добробуту, людського
тепла, душевного спокою,
родинного благополуччя й за-
тишку, довгих років радісно-
го та щасливого життя.

Хай нових днів ще буде
безліч,

Без ліку щастя і пісень,
Прийміть вітання

найщиріші
В цей світлий ювілейний

день.
Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського

ÞÂ²ËÅÉ
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Відповіді у наступному числі газетиÑÊÀÍÂÎÐÄ

Відповіді на сканворд, вміщений у № 3 (620), 2025 р.
1. Івасюк. 2. Флебіт. 3. Костенко. 4. Ромб. 5. Тура. 6. «Крок». 7. Ра. 8. ТТ. 9. Цісик. 10. Ар. 11. Афера. 12.

Цямра. 13. Марко. 14. Рід. 15. Зеров. 16. Сюрреалізм. 17. Лік. 18. Аборт. 19. Ара. 20. Кір. 21. Ода. 22.
Кара. 23. Го. 24. Бор. 25. Голова. 26. Яр. 27. Ляк. 28. Радикуліт. 29. Шухевич. 30. Лектор. 31. Шалик. 32.
Ліра. 33. Клапан. 34. Хурма. 35. Валідол. 36. Лепкий. 37. Ош. 38. Ва. 39. Чаша. 40. Нео. 41. Іо. 42.
Омега. 43. Округ. 44. Сет. 45. Мі. 46. Айва. 47. Сума. 48. Мак. 49. УЗ. 50. Араг. 51. Вік. 52. Оз. 53. Теліга.
54. Коп. 55. УПА. 56. Зал.

1. Пісен-
ний

конкурс
3.

Конди-
терський
виріб

4. Укріп-
лення

5. Трубка,
рулон

6. Пулюй,
Мико-
лайчук

7.
Плом-
бір

8.
Торго-
вець
сіллю

9.
Сторона
трикутни-

ка

11. Густе
молоко

12. Місто
в Чехії

13. Най-
довша у
світі річка

14. Оди-
ниця

вимірю-
вання

15.
Зрошу-
вальний
канал

16.
Носилки

17. Скуп-
чення

транспор-
ту

18. Каз-
кова
країна

19. Водо-
верть

20. Із фа-
занових

21. Періо-
дичне
видання

22.
Німець-
кий
фізик

23. Ім’я
Монтана

24.
Супутник
Юпітера

25. Олія
каріте

26. Ро-
бітник

27.
Нота

28.
Відомий
укр. поет

31. Ру-
дансь-
кий

32.
Доку-
мент

33.
Огорожа

34. Папуга

35. …-
терапія

36. Гай

37. Талан,
щастя

38.
Форма
японс.
поезії

40.
Тихооке-
анська
сардина

41. Орган
нюху

42. Пташа
курки

43.
Городня
рослина

44.
Біблійний

цар

45. Яка-
небудь
сторона

46. Укр.
письмен-

ник

47. Вал,
коток

49. Тра-
гедія В.
Шекспіра

50.
Худож-
ній жанр

51.
Сестра
Кия

52.
Мікроав-
тобус

53.
Коротка
промова

55.
Станція
(абрев.)

56.
Грецька
літера

57.
Місто на
Закар-
патті

58.
Метале-
вий виріб

2.

10.

29. 30.

39.

48.

54.

Тернопільський націо-
нальний медичний універси-
тет продовжує розширюва-
ти можливості для якісної
підготовки майбутніх про-
тезистів-ортезистів. Зав-
дяки доброчинній допомозі
некомерційного соціально-
го підприємства Penta наш
навчальний заклад отримав
обладнання для лабораторії
симуляційного навчання, що
дасть студентам продук-
тивно освоювати методи-
ки налаштування протез-
но-ортезних виробів.

Отримані протезно-ортопе-
дичні моделі (гідравлічні, ме-
ханічні й електронні колінні вуз-
ли, універсальні стопи, біонічні
протези верхніх кінцівок різних
типів та інше обладнання) будуть
розміщені в лабораторії симуля-
ційного навчання. За допомогою
таких протезних виробів студен-
ти протезисти-ортезисти вивча-
тимуть комплектувальні протез-

Кафедру загальної хірургії
відвідав лікар-хірург ЗСУ,
випускник ТНМУ ім. Івана
Горбачевського – Олег
Прібиткін. Зустрівшись зі
студентами та викладача-
ми кафедри, він поділився
своїм медичним досвідом
роботи хірургом за кордо-
ном, адже понад 10 років до
2022 року працював у Чехії.

Маючи можливість порівняти
медичні системи України та
Чехії, він зазначив деякі пере-
ваги української системи та по-
зитивні зміни, особливо в ос-
танній, досить непростий для
держави час.
Як випускник нашого універ-

ситету, пан Олег також підкрес-
лив європейський рівень осві-
ти українських студентів, які
здатні ефективно конкурувати зі
студентами європейських ме-
дичних закладів. Олег Прібиткін
з приємністю зустрівся зі своїм
викладачем загальної хірургії –
професором кафедри Петром
Олександровичем Герасимчу-
ком і висловив щиру вдячність
за отримані знання, за вимог-

ЗУСТРІЛИСЯ СТУДЕНТИ Й
ВИКЛАДАЧІ З БОЙОВИМ ХІРУРГОМ

ливість та цілеспрямованість
наставника.
З початком повномасштабної

військової агресії росії проти
України 2022 року Олег Прі-
биткін, з огляду на свою грома-
дянську позицію, не зміг зали-
шатися осторонь у такий важ-
кий для  країни  час .  Отож
залишив Чехію та повернувся в
Україну для служби в ЗСУ, щоб
захистити всіх нас.
Зважаючи на службу пана Оле-

га військовим хірургом, студенти
ставили багато запитань, на які
їхній старший колега щиро та
відкрито відповідав. Було обгово-
рено, як підготуватися до служби

в ЗСУ, на які предмети звернути
увагу та як бути готовим до нелег-
кої боротьби з противником. Роз-
глядали також цікаві випадки та
екстремальні ситуації, в які по-
трапляє бойовий медик.
На завершення Олег Прібиткін

подякував кафедрі й альма-ма-
тер за підтримку, за можливість
поспілкуватися зі студентами
рідного навчального закладу та
запевнив, що лише боротьба й
наполеглива праця забезпечать
нам усім успішну та процвітаючу
Україну.

БЛАГОДІЙНА ПІДТРИМКА ЛАБОРАТОРІЇ
СИМУЛЯЦІЙНОГО НАВЧАННЯ ДЛЯ
ПРОТЕЗИСТІВ-ОРТЕЗИСТІВ

них конструкцій, освоюватимуть
технології їх збирання, тренува-
тимуть, як налаштовувати та
адаптовувати їх до індивідуаль-
них потреб пацієнтів. Студенти
матимуть можливість відпра-
цьовувати практичні навички на
отриманому обладнанні, що до-
поможе їм якісно підготуватися
до реального здійснення проте-
зування. Це особливо важливо в
контексті попиту на кваліфікова-
них фахівців у галузі протезуван-
ня-ортезування, зокрема для
пацієнтів, які постраждали внас-
лідок війни.
Компанія Penta перепрофі-

льовує вживане та надлишкове
медичне обладнання зі США,
щоб забезпечити високоякісну
та недорогу допомогу людям з
ампутованими кінцівками в усьо-
му світі. Penta також збирає по-
жертви у вигляді маловикорис-
таного, надлишкового, непро-
даного та зайвого протезного й
ортезного обладнання, яке все
ще функціонує, з усіх куточків
Сполучених Штатів Америки.
Завдяки гнучкій логістичній мо-

делі компанія Penta змогла задо-
вольнити як термінові, так і дов-
гострокові потреби людей з ам-
путаціями в Україні. У перші тижні
війни Penta була однією з перших
організацій в галузі протезування-
ортезування, яка відреагувала на
це, доправивши сотні одиниць
протезно-ортезних виробів та об-
ладнання для стабілізації кін-
цівок. Відтоді компанія бере ак-
тивну участь у різних заходах, які
допомагають українським людям
з ампутованими кінцівками, від
безпосереднього надсилання об-
ладнання до допомоги у віднов-
ленні можливостей довгостроко-
вого протезування.
Наш університет висловлює

щиру подяку компанії Penta за
надані протезно-ортезні виро-
би, голові  DTCare Сourtney
Robson і Михайлові Семенових
за транспортування вантажу до
України. Високо цінуємо вашу
підтримку освіти та внесок у
розвиток сучасного протезуван-
ня-ортезування в Україні.

Тетяна БАКАЛЮК

Андрій ПАВЛИШИН,
доцент ТНМУ
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